




3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,834,000یک مثقال طلا

1,115,900یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,900,000سکه بهار آزاد ی

10,920,000سکه امامی

5,450,000نیم سکه

2,820,000ربع  سکه

1,820,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

اشتغال میلیونی بیگانگان در ایران

بادکتراهمبیکارمیمانید!
شرایط بازار کار در ایران بدتر شده و امروز جوانان بسیاری حتی با مدارک تحصیلی 

کارشناسی ارشد و دکترا نیز بیکار مانده و برای اشتغال با چالش های جدی مواجه هستند. 
بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاهی ۳ قفله شده و نبود شغل حتی به مقطع دکترا هم رسیده 
تا جایی که برخی برای نجات خود از بیکاری مجبور شده اند به مشاغلی رو بیاورند که هیچ 

نسبتی با تحصیلات آنها ندارد.
در حالی که اگر از دهه های قبل دسته بندی جوانان برای ورود به بیش از ۶۰۰ رشته 
شغلی شناخته شده انجام می شد، امروز همه به دنبال چند شغل خاص، پشت میزنشینی، 
دکتر و مهندس شدن و مانند آن نبودند و اساسا لازم نبود تا همه افراد به دانشگاه بروند. 
چگونه می توان پذیرفت کشور سیستم آموزشی داشته باشد اما در دوره های مدرسه و 
دانشگاه، مسئولیتی در قبال استعدادیابی، کارآفرین پروری، بررسی و دسته بندی افراد بر 

اساس توانمندی ها، ایجاد مراکز متعدد مهارتی و حرفه آموزی و مانند آن نداشته باشد؟
دستکم ۲.۶ میلیون خارجی سالهاست در بازار کار ایران حضور دارند که تنها بخش اندکی 
از آنها مجوز کار دریافت می کنند، با این حال در سال ۲۰۱۵ توانسته اند ۲۴۱ میلیون دلار ارز 
از کشور خارج کنند. این مسئله و بی توجهی سیاست گذاران نسبت به حضور میلیونی افاغنه 
در ایران باعث شده تا روند مهاجرت غیرقانونی آنها به داخل ایران تشدید شده و طبق آخرین 
برآورد صورت گرفته جمعیت آنها به ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر برسد. آنها تقریبا آزادانه در 

ایران حضور داشته، کار می کنند، تشکیل خانواده می دهند و پول در می آورند.
با وجود شناسایی ۶۲۴۱ رشته شغلی در ایران و ۲۳ الگو در این زمینه، نتایج یک پرسش 
از دانشجویان در شرف فارغ التحصیلی نشان می دهد که خواسته اول شغلی حدود ۸۱.۲ 

درصد آنها استخدام و پشت میزنشینی است.
در دنیا حدود ۱۵ هزار شغل وجود دارد ولی در خاورمیانه ممکن است به دلیل مسائل 
اخلاقی بسیاری از کارهایی که در غرب رسما به عنوان شغل شناخته می شوند در اینجا شغل 
نباشند. در ایران در حال حاضر ۶ هزار و ۲۴۱ رشته شغلی داریم، اما اگر از جوانان سوال شود، 

در بهترین حالت تنها ۱۰۰ شغل را می شناسند.
به گزارش خبرنگار مهر، زمزمه هایی برای انجام جراحی بزرگ در نظام آموزشی کشور پس 
از چند دهه آموزش تئوریک به گوش می رسد و تغییر شرایط جذب بازار کار باعث شده تا 

امروز هزاران نفر برای کسب مهارت های شغلی اقدام کنند.
مقامات کارگری معتقدند ادامه شکاف و نابرابری دستمزدها با هزینه ها و مخارج خانوار باعث 
ریزش مداوم نیروی کار به زیر خط فقر شده و امروز رضایت شاغلان از حقوق و دستمزد 

تقریبا صفر درصد است.
سال ها اداره دستوری اقتصاد و صدور فرمان باعث نابودی فرصت های پیدا و پنهان کشور 
شده و شهامت کارآفرینان در انجام حرکت های بزرگ را از بین برُده و آنها همیشه منتظر 

دستور جدید از سوی دولت هستند!
در حالی که وزارت کار می گوید برنامه ای برای حذف یارانه کارگران ندارد، اما اشتباهات 
صورت گرفته در حذف یارانه برخی افراد مشمول، باعث ایجاد نگرانی هایی در طبقات کم 

درآمد جامعه شده است.

یکشنبه دهم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4061

کاهش نرخ سود سپرده ها و تسهیلات بانکی برخلاف تبلیغات 
عده ای و پیش بینی عده ای دیگر، تأثیری بر ورود جریان نقدینگی به 
بازار سهام نداشت و سپرده گذاران ترجیح دادند با وجود کاهش نرخ ها 

همچنان پولشان را در بانک ها نگه دارند.
سید علی عباسی کارشناس اقتصاد و تحلیلگر بازار سرمایه درباره 
تأثیر نرخ سود سپرده ها و تسهیلات بانکی بر بازارهای موازی به 
خصوص بازار سهام به خبرگزاری خبرآنلاین گفت: "بسیاری از 
کارشناسان و تحلیل گران اقتصاد امروز به دنبال حل مشکل رکود در 
اقتصاد ایران هستند. راه حل های ارائه شده از سوی بخش عمده ای 
از این کارشناسان هم به شعب بانک ها ختم می شود چرا که بانک 
ها در اقتصاد ایران بی اغراق بیشترین و پررنگ ترین سهم را در تأمین 

مالی بنگاه ها برعهده دارند".
وی افزود: "طبیعی است وقتی صحبت از بانک ها و نقش شبکه 
بانکی در تأمین مالی بنگاه ها و کم به خارج شدن اقتصاد از رکود به 
میان می آید، یکی از مهمترین راه ها برای مهار تورم و رونق اقتصادی 
کاهش نرخ سود بانک ها و همینطور بهره تسهیلات باشد. نرخ سود 
بانکی و چگونگی تعیین آن یکی از تخصصی ترین و مهم ترین مسائل 
سیاست گذاری پولی در یک کشور است که تصمیم گیری در مورد 
چگونگی آن در ساختار قانونی کشور ما بر عهده شورای پول و اعتبار 
است. تصمیم گیری شورایی در مورد نرخ سود بانکی به خودی خود 
گویای اهمیت و میزان تأثیرگذاری این عامل بر سایر مؤلفه های 

اقتصادی است". 
عباسی ادامه داد: "برخی نکات در این امر همیشه مورد اهمیت 
بوده و در شاکله های مختلفی مورد بحث است . یکی از مهم ترین 
موارد پیرامون این عامل این است که  با کاهش نرخ سود بانکی 
و فرار سپرده ها و نقدینگی، منابع مالی بانک ها کاهش می یابد 
البته این مشکل را می توان با افزایش سرمایه بانک ها، تسریع در 
پرداخت بدهی دولت به بانک ها و نیز وصول معوقات و فروش اموال و 

دارایی های مازاد نظام بانکی جبران کرد".
این کارشناس اقتصاد افزود: "در چند سال اخیر که از قضا بخش 
زیادی از این مدت هم با حضور دولت تدبیر و امید همزمان بوده 
است، به کرات شاهد کاهش نرخ سود بانکی بوده ایم اما تقریبا در 
هیچ یک از این مواقع، کمترین تاثیری از کاهش نرخ سود سپرده ها 
و به تبع آن تسهیلات بانکی در اقتصاد شاهد نبوده ایم. این روال در 
بار اخیری هم که نرخ سود سپرده های بانکی کاهش پیدا کرد، تکرار 

شد و در حالی که بسیاری معتقد بودند با کاهش نرخ سود سپرده 
ها و تسهیلات بانکی می توان چشم انتظار روزهای سبز برای بازار 
سهام بود ولی هیچ اتفاق مثبتی نه تنها در بازر سهام بلکه در سایر 
بازارها از جمله بازار مسکن رخ نداد در حالی که پیش بینی ها حول 
این موضوع می گشت که در حالت عادی با کاهش نرخ سود بانکی، 
باید بیشترین تاثیر را در بازار سرمایه شاهد می بودیم و حتی بر رونق 
بخش های خاصی از اقتصاد کشور افزوده می شد اما با وجود این 
اتفاق هم تنها چیزی که شاهد بودیم در همه بازار های مالی کشور 

یک سکوت و سکون سردرگم بوده و هست".
عباسی گفت: " نباید فراموش کنیم در تمام این مدت که حرف ها 
و حدیث ها پیرامون کاهش نرخ سود بانکی داغ بود یکی از بازارهای 
گوش به زنگ، بورس بود؛ برخی معتقد بودند این اقدام می تواند باعث 

حرکت تدریجی نقدینگی از بانک ها به سمت بورس شود. عده ای 
نیز پیش بینی می کردند از کاهش نرخ سود سپرده ها و به دنبال 
آن تسهیلات بانکی موجب کاهش نرخ تسهیلات بانکی به بنگاه های 
تولیدی شود و بر کاهش قیمت تمام شده تولیدات و سودآوری آنها 
اثر مثبت بگذارد و این اتفاق می تواند برای بازار بورس و فعالان 
و شرکت های حاضر در بورس خبر خوشایندی باشد؛ چرا که نرخ 
بالای تسهیلات بانکی یکی از رکن های مشکلات تولیدکنندگان 
است که به شدت باعث آسیب دیدن در رقابت با محصولات وارداتی 

می شود". 
این تحلیلگر اقتصاد ادامه داد: " اما نه تنها خبری از این اتفاقات 
نشد بلکه تاثیر عکس آن بر بازارهای مالی بویژه بازار سهام بیشتر بود. 
یکی از علل این اثرگذاری معکوس را باید در شیوه تصمیم گیری 

درباره نرخ سود بانکی جستجو کرد؛ شورای پول و اعتبار تصمیم و 
اقدام بانک ها و موسسات اعتباری را در زمینه تعدیل نرخ های سود 
علی الحساب سپرده بانکی به حداکثر ۱۵ درصد برای سپرده های 
یک ساله تایید و تصویب کرد و نرخ سود تسهیلات عقود مشارکتی 
و غیرمشارکتی را هم علی رغم خاسته بانک ها، معادل ۱۸ درصد 
تعیین مصوب کرد. این شیوه کاهش به خودیس خود ایراد بزرگی 
است زیرا وقتی به گفته مرکز آمار ایران ما تورم تک رقمی داریم چه 
دادن سود یک ساله ۱۵ درصد و چه پرداخت وام با سود ۱۸ درصد 
بیش از میزان تورم در جامعه است و باز هم تولید کنندگان بیشترین 
ضرر و سپرده گذاران بانکی و بانک ها بیشترین سود را می برند و 
وقتی این سرمایه ۱ میلیون و دویست هزار میلیارد تومانی به پیش 
بینی مرکز پژوهش های مجلس به سمت بانک ها سرازیر می شود 
کدام یک از بانک ها حاضر به این هستند از این سرمایه باد آورده 

دست بکشند". 
وی ادامه داد: "این نوع پرداخت سود به سپرده گذاران خوش 
بینانه ترین حالت است در حالی که در همه بانک ها اعم از دولتی و 
خصوصی وقتی سپرده گذاری دارای مبلغ ارزشمندی باشد با رییس 
شعبه مذاکره می کند تا سودی بیش از سود مصوب را دریافت کند 
بنا بر این یک اصل را نباید فراموش کرد؛ تا زمانی که بانک بخواهد 
هر ۶ ماه تنها ۱ تا ۲ درصد از سودشان را کم کنند درست متضاد با 
حرکت اقتصادی در کشور که ظرف این سه سال حداقل از بالای ۳۰ 
درصد تورم به زیر ۱۰ درصد بنابر آمار رسمی رسیده است و تا زمانی 
بنگاه های اقتصادی باید دوبرابر تورم به بانک ها سود پرداخت کنند 
هیچ رونقی در تولید ملی پدیدار نمی شود چراکه بانک ها محلی 
شده اند برای کسانی که به دنبال کسب پول بدون استرس و بدون 
کمترین ریسک هستند که این یک اصل باطل است چراکه در تولید 

همیشه سود به همراه زیان است".
عباسی گفت: " در هیچ یک موارد بانک در قبال تسهیلاتی که به 
بنگاه های اقتصادی پرداخت می کنند، حاضر نیستند در زیان با آنان 
شراکت کنند و یک تولید کننده در صورت زیان باید با تعدیل نیرو، 
کاهش خرید مواد اولیه و کاهش تولید و همینطور کاهش فروش 
بتواند بخشی از بدهی خود را به بانک ها پرداخت کند در واقع این 
اصل باطل که بانک ها در هر صورتی از بنگاه های اقتصادی سود 
خود را می گیرند باعث نابودی تولید ملی ما به شکل های مختلف 

شده است".

چرا کاهش نرخ سود هم کمکی به بورس نکرد؟ 

سپردهگذارانبانکیپولهایشانرابیروننمیکشند

معاون وزیر نفت: 

استانداردهایصنعتنفتایران
بینالمللیمیشود

معاون امور پژوهش و فناوری وزیر نفت با بیان اینکه وزارت نفت در تدوین استانداردها از 
سطح ملی به سطح بین المللی گام برداشته است، گفت: سعی می کنیم با تدوین استاندارد 
بین المللی برای صنعت نفت ایران، شکاف ایجاد شده بین صنعت نفت و تکنولوژی های 

بین المللی را کاهش دهیم. 
صنعت نفت با هدف افزایش کیفیت در داخل و همچنین زمینه سازی برای گسترش 
تعاملات بین المللی در پی نهادینه کردن استانداردهای بین المللی در کشور است.بر این 
اساس، وزارت نفت با سازمان ملی استاندارد، تفاهمنامه دستورالعمل گردش کار تعیین و 
بازنگری )تدوین( استانداردهای ملی صنعت نفت ) NIPS( امضا کردند.به گزارش وزارت 
نفت، هدف از تهیه این دستورالعمل که عصر روزچهارشنبه گذشته  به امضا رسید، بیان 
گردش کار تعیین و بازنگری )تدوین( استانداردهای ملی صنعت نفت، گاز، پتروشیمی، 
پالایشی و فرآورده های نفتی )NIPS( براساس بند یک از اهداف کلی تفاهمنامه امضا شده 
میان وزارت نفت و سازمان ملی استاندارد در اردیبهشت ماه ۱۳9۴ است. در اردیببهشت 
ماه سال ۱۳9۴ همسو با سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی و قانون وظایف و اختیارات 
وزارت نفت و همچنین اجرای قانون اصلاح قوانین و مقررات سازمان ملی استاندارد ایران 
و به منظور هم افزایی پتانسیل های بالقوه از طریق گسترش همکاری میان وزارت نفت و 
سازمان ملی استاندارد ایران تفاهمنامه ای امضا شد.محمدرضا مقدم معاون امور پژوهش 
و فناوری وزیر نفت در مراسم امضای این تفاهمنامه به همکاری های میان وزارت نفت و 
سازمان ملی استاندارد ایران، اشاره کرد و گفت: جهش خوبی درباره ساماندهی استاندارد 
صورت گرفته است، به نحوی که توانستیم استانداردهای صنعت نفت را در سطح ملی 
مطرح کرده و بنا داریم این استانداردها را نیز در سطح بین المللی تدوین کرده و به اعتماد 
بخشی در این زمینه اقدام کنیم. وی افزود: صنعت نفت یک صنعت بین الملی است و هیچ 
صنعتی در کشور معادل این صنعت نیست، براین اساس استانداردهای تدوین شده در آن 
نیز باید به گونه ای تدوین شود که بتواند در عرصه ملی و بین المللی به تولید فناوری و 

اجرای طرح های توسعه ای منتهی شود.
 معاون امور پژوهش و فناوری وزیر نفت با بیان این که زیرساخت های همه نظام های 
فنی و اجرایی در استاندارد خلاصه شده است، ادامه داد: دوام و بقای بخش کالا، خدمات و 
تجهیزات صنعت نفت نیز به استانداردهای این بخش بستگی دارد، بنابراین باید در تدوین 
استانداردهای آن دقت لازم صورت گیرد. مقدم با تاکید بر تدوین روش های کارآمد در 
بخش استانداردهای صنعت نفت، گفت: امضای این دستورالعمل سبب یکپارچه شدن 

روابط وزارت نفت و سازمان ملی استاندارد ایران می شود.
وی با بیان این که با امضای این سند می توانیم ادعا کنیم وزارت نفت در تدوین 
استانداردها از سطح ملی به سطح بین المللی گام برداشته است، اظهار کرد: با یکپارچه 
شدن فرایندها در تدوین استانداردهای صنعت نفت، شاهد کوتاه شدن مسیر تدوین این 
فرایند و همینطور سرعت در اجرای کار خواهیم بود. مقدم ادامه داد: سعی می کنیم با 
تدوین استاندارد بین المللی برای صنعت نفت ایران، شکاف ایجاد شده بین صنعت نفت و 
تکنولوژی های بین المللی را کاهش داده و سبب توسعه سایر بخش های کشور شویم، زیرا 

رشد صنعت نفت سبب رشد سایر بخش های اقتصادی می شود.

عضو اتحادیه بنکداران مواد غذایی ایران :

تنظیمبازارموادغذاییرابهبنکدارانبدهید
عضو اتحادیه بنکداران مواد غذایی ایران بر ضرورت واگذاری تنظیم بازار مواد غذایی به 

بنکداران تاکید کرد.
قاسمعلی حسنی ، عمده ترین مشکل در تنظیم بازار را ممنوعیت ها و آزادسازی نرخ 
کالاها دانست و افزود: متاسفانه دولتمردان از تخصص، تجربه و سرمایه بنکداران استفاده 
نمی کنند.وی همچنین با درخواست اینکه دولت تنظیم بازار مواد غذایی را بصورت کامل 
به بنکداران واگذار کند، اظهار داشت: این اتحادیه ازقدرت، نیرو انسانی، سرمایه و سایر مولفه 

های تنظیم و مدیریت بازار برخوردار است. 
عضو هیئت مدیره اتحادیه بنکداران ایران با اشاره به این جمله که احتکار شکر در کشور 
واقعیت ندارد، گفت: شکر در بازار نایاب شده است و دلیل این کمبود و گرانی نیز چیزی 
جز سوءمدیریت دولتی نیست.وی افزود: چنانچه پای دلالان در میان بود به هیچ عنوان 
قیمت شکر هزار و ۲۰۰ تومان یعنی ۳۴ درصد گران تر از بورس در بازار خرید و فروش 
نمی شد از طرفی دلال در نهایت می تواند ۳۰۰ تومان بر روی قیمت بکشد نه هزار و 
۳۰۰ تومان.حسنی تصریح کرد: دولت تنظیم بازار شکر را به بنکداران واگذار کند تا تب 

بازار فروکش کند.
وی گفت: شکر مواد اولیه بسیاری کالاها از قبیل قند، شیرینی، انواع نوشیدنی، بستنی 
و غیره است بنابراین می طلبد دولتمردان چاره ای اندیشی اساسی برای این بازار داشته 
باشند.عضو اتحادیه بنکداران مواد غذایی ایران با اعلام اینکه برنج ایرانی از مهر سال 
گذشته تا کنون ۴۰ درصد افزایش قیمت داشته است، افزود: این افزایش قیمت به دلیل 
خشکسالی، محدودیت کشت، استقبال زیادمصرف کنندگان و سایر موارد بوده است.وی 
همچنین به ممنوعیت ترخیص برنج خارجی از یکم مرداد ماه از گمرکات به مدت پنج ماه 
اشاره کرد و گفت: حمایت از تولید داخلی نباید به قیمت گران خریدن مصرف کنندگان به 

ویژه اقشار ضعیف جامعه تمام شود.
حسنی از روند مطلوب تامین و توزیع کالاهای اساسی در کشور خبرداد و افزود: بنکداران 
باید حداقل شش ماه تا حداکثر دو سال ذخیره مواد غذایی داشته باشند تا امنیت غذایی 
حفظ شود.وی خاطرنشان کرد: وجود کالاهای اساسی در انبارها به منظور ذخیره سازی 

مطمئن کشور یک ضرورت اجتناب ناپذیر است.
عضو اتحادیه بنکداران مواد غذایی ایران گفت: قیمت گذاری  ها در اختیار بخش تولید و با 
نظارت سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان است و شبکه توزیع هیچ نقشی 
در این خصوص ندارد.وی با اشاره به اینکه 9۵ درصد روغن مصرفی کشور از طریق واردات 
تامین می شود، اظهارداشت: سالانه یک هزار و ۳۰۰ تا یک هزار و ۵۰۰ تن روغن مورد نیاز 
مصرف کشور است و در حالی که تنها ۴۰ هزار تن در کشور تولید و 9۰ تا 9۵ درصد نیاز 

داخل از طریق واردات صورت می گیرد.
حسنی افزود: دانه های روغنی یکی از محصولات استراتژیک در بخش کشاورزی است 
که سالانه افزون بر ۴ میلیارد دلار ارز برای واردات این محصول از کشور خارج می شود.

وی در پایان به افزایش قیمت برخی از اقلام مواد غذایی از قبیل روغن، شکر و لبنیات در 
چند روز اخیر اشاره کرد و اذعان داشت: قدرت اجرایی در دست دولت و تنها قدرت مالی 
در اختیار بازار است بنابراین این امر باعث شده تا بازار تسلط کامل بر افزایش و کاهش 

قیمت ها نداشته باشد. 

تداوم وضعیت مثبت تراز تجاری که از پارسال پدیدار شد 
و رشد ۲۱ درصدی صادرات غیرنفتی در چهار ماه نخست 
تلاش  از  در سال ۱۳9۴،  دوره  به همین  نسبت  امسال 
جدی دولت برای تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی نشان دارد؛ 
اقتصادی که درونزایی و برونگرایی از ویژگی های اصلی آن 

است. 
اخبار منتشر شده طی روزهای اخیر در خصوص وضعیت 
تجارت خارجی ایران بیانگر وضعیتی امیدوارکننده برای 
بسامان شدن اقتصاد و نزدیکتر شدن به اهداف اقتصاد 

مقاومتی است.
»اسحاق جهانگیری« معاون اول رییس جمهوری در جلسه 
ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی که دوشنبه چهارم مرداد ماه 
برگزار شد، با استناد به تازه ترین گزارش گمرک جمهوری 
اسلامی ایران، از وضعیت مثبت تراز تجاری کشور از سال 

۱۳9۴ تاکنون خبر داد.
بر پایه گزارش گمرک، تراز تجاری یا صادرات خالص طی 
سال ۱۳9۴ مثبت بوده و ارزش دلاری صادرات از واردات 
در این دوره پیشی گرفته است. در این سال، در مجموع ۴۲ 
میلیارد و ۴۱۵ میلیون دلار انواع کالا صادر و ۴۱ میلیارد و 
۴99 میلیون دلار نیز کالا وارد کشور شده است. بنابراین، 
یکی از مهم ترین اهداف تجاری- بازرگانی کشور تحقق یافت 

و صادرات از واردات پیشی گرفت.
در این میان، مبادله کالاهای غیرنفتی نیز مشمول همین 

رویه شد. بر پایه آخرین گزارش گمرک، میزان صادرات 
غیرنفتی در چهارماهه نخست امسال، از نظر وزنی بیش از 
۴۱ میلیون تن و معادل ۳۶ درصد و از نظر ارزشی بیش 
از ۱۶ میلیارد دلار یعنی معادل ۲۱ درصد افزایش داشت. 
مازاد تجاری صادرات غیرنفتی کشور نسبت  همچنین، 
به واردات در چهارماهه نخست سال ۱۳9۵، حدود چهار 
میلیارد دلار بود که این به معنای ثبات تراز تجاری مثبت و 

ادامه آن در سال ۱۳9۵ است.
بنابراین طی حدود چهار دهه گذشته برای نخستین بار 
صادرات ایران بر واردات فزونی یافت و مهمتر اینکه تراز 
تجاری مثبت بیش از یک سال ادامه یافت. در شرایطی که از 
میانه های دهه گذشته تا سال های نخستین دهه جاری روز 
به روز بر فاصله میزان واردات از صادرات افزوده می شد اما 
در سال ۱۳9۴ صادرات )با احتساب میعانات گازی( به میزان 
9۱۰ میلیون دلار از واردات سبقت گرفت. این در حالی بود 
که بیشترین کسری تراز تجاری کشور به میزان منفی ۳۲.۵ 

میلیارد دلار در سال ۱۳۸7 ثبت شد.
در این پیوند، بیان چند نکته ضروری است: 

۱- به یقین، یکی از مهمترین زمینه های مثبت شدن تراز 
تجاری را باید در دگرگونی وضعیت روابط خارجی کشور 
پس از توافق هسته ای میان ایران و گروه ۱+۵ و اجرایی 
شدن برجام جست؛ دگرگونی که سبب شد موانع پیش 
روی صادرات کالاهای ایرانی به جهان از جمله نفت و دیگر 

کالاهای انرژی از میان برود. 
ایجاد امنیت در فضای کسب و کار، رفت و آمد هیات های 
تجاری و جذب سرمایه گذاری خارجی به دنبال از میان 
برداشته شدن تحریم ها، موجب بازگشت مشتریان پیشین 
و جذب مشتری های تازه برای تولیدات ایران در بازارهای 
جهانی شده که این خود را در آمار تجارت و شاخص های 

اقتصادی کشور نشان داده است.
۲- اهتمام جدی دولت یازدهم برای اجرایی کردن مولفه 
های اقتصاد مقاومتی، در ایجاد تراز مثبت تجاری طی حدود 
یک سال و نیم گذشته تاثیر بسزایی داشته است. درون زایی 
و برون گرایی از مهم ترین ویژگی های اقتصاد مقاومتی است 
که به جرات می توان گفت دولت در تحقق آنها، موفقیت 

های چشمگیری به دست آورده است . 
درون زایی در اقتصاد مقاومتی به معنای اتکا به امکانات 
داخلی و تقویت بخش های تولیدی و برونگرایی به معنای 
بهره گیری از فرصت های بین المللی برای توانمندسازی 
بیشینه اقتصادی است. دولت در سال ۱۳9۴ به منظور 
کالاهای  ورود  مسیر  داخلی،  تولیدکنندگان  از  حمایت 
غیرضروری و مشابه را سد کرد که این امر به کاهش واردات 
و حتی خودکفایی در برخی حوزه ها منجر شد. همچنین، 
دولت با تمرکز بر افزایش صادرات، نه تنها زمینه های افزایش 
۲۱ درصدی صادرات در چهارماه نخست امسال را فراهم 
کرد، بلکه با تحریک تقاضا از طریق استفاده از بازارهای 

صادراتی، به تقویت بخش های تولیدی کمک شایانی کرد.
۳- همچنان که اشاره شد، افزایش ۲۱ درصدی صادرات 
غیرنفتی در چهار ماهه نخست سال جاری نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته، از دیگر نکته های مهم گزارش تازه 
گمرک بود. این آمار و همچنین تاکید جهانگیری در نشست 
ستاد اقتصاد مقاومتی بر هدفگذاری دولت برای گسترش 
صادرات غیرنفتی در سال ۱۳9۵، به نوعی عیار سنج تلاش 
دولت برای اقدام و عمل در حوزه اقتصاد مقاومتی است. در 
این مسیر، پرهیز از خام فروشی و تقویت بخش های صنعتی 
ضمن به همراه آوردن ارزش افزوده بیشتر، قدرت رقابت 
پذیری اقتصاد ما را در تعامل با اقتصاد جهانی افزایش می 
دهد و امکان رشد و توسعه را بیش از پیش برای ما فراهم 
می کند.  تقویت صادرات غیرنفتی در گام نخست نیازمند 
سنجشی جامع و فراگیر در خصوص ظرفیت ها و توانمندی 
های تولیدی و صادراتی کشور و تمرکز بر بخش هایی است 
که از توان تولیدی و ارزآوری بیشتر برای کشور برخوردارند.

در وهله بعد اعطای تسهیلات مناسب و حمایت از بخش 
های صنعتی مورد نظر می تواند به پیشرفت در مسیر اقتصاد 

مقاومتی و شکوفایی بیشتر اقتصاد ما منجر شود.

 - دبیر انجمن سفال و سرامیک قم با بیان اینکه تعدادی از صنایع دستی کشور در چند 
سال اخیر کاندیدای ثبت در یونسکو شده اند، گفت: خرمهره سازی در آستانه ثبت بین المللی 

است. 
ابوالقاسم سعادتمند با بیان اینکه خرمهره سازی یکی از هنرهای منحصر به فرد و ویژه قم 
است، گفت: خوشبختانه با پیگیرهایی که انجام دادیم این رشته هنری ثبت ملی شده است.

صنایع دستی نیاز به ترحم نداردوی با بیان اینکه صنایع دستی نیاز به ترحم و دلسوزی های 
بی نتیجه ندارد، گفت: اگر درباره این هنر صنعت حرفی داریم در جهت ایفای حق و حقوق 
مادی و معنوی صنایع دستی است.دبیر انجمن سفال و سرامیک قم با تأکید بر اینکه توجه 
به صنایع دستی در واقع تکریم مقام معنوی و ارزشی شهر مقدس قم است، افزود: زمانی بود 
که سفال و سرامیک یادگار برجسته شهر کریمه اهل بیت)ع( محسوب می شد و مسافران آن 
را به عنوان تبرک به خانه های خود می بردند.سعادتمند با اشاره به نقش اساسی صنایع دستی 
در توسعه اقتصاد مقاومتی، گفت: صنایع دستی نشان و علم برجسته فرهنگ و تمدن هر 
کشوری است و یک مقوله اقتصادی - فرهنگی محسوب می شود. وی با اشاره به این مطلب 
که صنایع دستی مرد عمل می خواهد، گفت: کمرنگ شدن فرهنگ کار و عافیت طلبی 
جوانان رونق را از صنایع دستی گرفته است.این پیشکسوت هنر سفال و سرامیک قم با تأکید 
بر اینکه زنان قمی نقش مؤثری در توسعه مشاغل خانگی دارند، گفت: صنایع دستی می تواند 

یکی از عناصر مهم افزایش رفاه خانوار باشد.
مزایای توسعه صنایع دستی

وی تولید آسان و سریع، سرمایه گذاری محدود و به کارگیری فضای فیزیکی کم را از جمله 
مهم ترین ویژگی های ورود به چرخه صنایع دستی اعلام کرد و افزود: مسئولان استان با 
تبلیغات کافی و فرهنگ سازی استفاده از صنایع دستی باید جوانان را به سمت اشاعه فرهنگ 

و تمدن شهر مذهبی قم سوق دهند.

سعادتمند با بیان اینکه اعتقاد خاصی به صادرات معمول صنایع دستی ندارد، گفت: صنایع 
دستی به عنوان یک هنر بومی و اصیل باید در مبدأ تولید عرضه و به فروش برسد و نباید 

مانند سایر کالاهای مصنوعی فرایند طولانی صادراتی و تجاری داشته باشد.
وی با تأکید بر اینکه صنایع دستی سوغات هر شهر است، افزود: دلیلی ندارد سوغات و نشانه 

فرهنگی و هنری استان قم درگیر بروکراسی سنگین صادرات باشد.
استاد خرمهره سازی قم با اعلام اینکه باید با فروش صنایع دستی کشور در مبدأ تولید ایرانی 
بودن هنر صنعت خود را به رخ خریداران خارجی بکشیم، گفت: روند صادرات کالا مشکلاتی 

دارد که نباید صنایع دستی را درگیر انواع و اقسام مسائل صادراتی کرد.
 دبیر سفال و سرامیک استان قم در پاسخ به این سئوال که روند صادرات صنایع دستی 
استان به چه شکل است، گفت: متأسفانه به دلیل اینکه صنایع دستی به صورت معمول 

صادرات نمی شود نمی توان آماری از میزان و نوع کالای صادراتی صنایع دستی اعلام کرد.
دوری هنرمندان صنایع دستی از عرصه تجاری

سعادتمند با تأکید بر اینکه صادرات صنایع دستی به شکل فردی و همراه با چمدان های 
حمل بار افراد انجام می گیرد، گفت: متأسفانه اتحادیه منسجم و حرفه ای صادرات کالاهای 

فرهنگی در کشور تعریف و راه اندازی نشده است.
وی با بیان اینکه میزان صادرات صنایع فرهنگی قم بسیار محدود و غیرحرفه ای است، افزود: 
البته یکی از انتقاداتی که به صنف تولیدکنندگان صنایع دستی وارد است این است که آن ها 
به عنوان هنرمند به خود اجازه همکاری و تعامل با اتاق بازرگانی استان نمی دهند که این نگاه 

در نهایت به ضرر صنایع فرهنگی است.
سعادتمند با اعلام این خبر که تعدادی از صنایع دستی کشور در چند سال اخیر کاندیدای 
ثبت در یونسکو شده اند، گفت: خرمهره سازی به عنوان هنر صنعت اختصاصی قم در آستانه 

ثبت بین المللی یونسکو است.

پابرجاییپویشمثبتتجاریروینموداراقتصادمقاومتی

دبیر انجمن سفال و سرامیک قم:

صادراتصنایعدستیقمچمدانیاست
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در لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور؛

یاسینپیشرویقمدرخانه
برابرفرشآرایمشهدمتوقفشد

 تیم فوتسال یاسین پیشروی قم در دیداری از لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور در 
خانه برابر تیم فوتسال فرش آرای مشهد متوقف شد.

فصل جدید رقابت های فوتسال لیگ برتر باشگاه های کشور پنج شنبه شب آغاز شد 
و در یکی از دیدارها در قم تیم های فرش آرای مشهد و یاسین پیشروی قم به تساوی 

رضایت دادند.
در این مسابقه که در سالن شهید حیدریان قم برگزار شد حاصل تلاش دو تیم در پایان 
با تساوی ۲ بر ۲ همراه بود تا این بازی در نهایت با تقسیم امتیازات پایان یابد و محمد رضا 

حیدریان در نخستین تجربه خود بر روی نیمکت یاسین ، یک امتیاز کسب کند.
در دقیقه ۲۵ رحمان سارانی با حرکتی عرضی و سریع و ضربه ای ناگهانی به گوشه 
دروازه، شوتی روانه دروازه یاسین کرد که توپ پس از برخورد به تیرک عمودی دروازه 

وارد دروازه نصیری نیا شد.
در دقیقه ۳۲ شوت سنگین و دیدنی ناصر  اطمینان به زیبایی وارد دروازه فرش آرا شد و 
سالن را منفجر کرد تا گل تساوی بخش یاسین به ثمر برسد اما در دقیقه ۳۴ فرش آرا بار 
دیگر از میزبان پیش افتاد و شوت دینی و تماشایی رحمان سارانی به شکلی مهار نشدنی 

به دومین گل فرش آرا منجر شد.
با این حال یاسین در آخرین دقیقه بازی از شکست گریخت و دقیقه ۴۰ ضربه نوک پا و 
سنگین مهران رضا پور در فاصله ۲۵ ثانیه مانده به پایان بازی به گل تساوی یاسین تبدیل 
شد تا یاسین از شکست در خانه فرار کند. دومین دیدار تیم یاسین پیشروی قم در لیگ 

برتر فوتسال در کرج برابر مقاومت البرز برگزار می شود.

رئیس هیئت تنیس روی میز قم در گفتگو با مهر:

سرمایهگذاریتنیسرویمیزقم
دربخشبانواندرحالثمردهیاست

رئیس هیئت تنیس روی میز قم گفت: سرمایه گذاری تنیس روی میز قم در بخش 
بانوان در حال ثمردهی است و نتیجه آن را با موفقیت ساره احمدی در رسیدن به جمع 

برترین های ایران دیدیم.
محمد عموییان  اظهار داشت: در سال گذشته اهدافی را برای توسعه تنیس روی 
میز قم در نظر گرفتیم و تلاش ما بر این بود که در این اهداف موفق عمل کنیم و 
کسب عنوان اول تا پنجم در میان همه هیئت های ورزشی یکی از اهداف ما در سال 
گذشته بود که خوشبختانه بر اساس ارزشیابی اداره کل ورزش و جوانان در رده دوم 

قرار گرفتیم.
وی افزود: بر اساس ارزشیابی فدراسیون تنیس روی میز، پیش بینی ما قرار گرفتن در 
جمع ۶ استان برتر بود که در نهایت ارزشیابی صورت نگرفت و امسال این هدف را دنبال 

می کنیم به طوری که ما پیش از این هیچ بازیکنی در رنکینگ کشور نداشتیم.
رئیس هیئت تنیس روی میز استان قم گفت:سال گذشته در مسابقات دانش آموزی 
هم در ابتدایی و هم در راهنمایی دوم کشور شدیم و معین منتظری هم در مسابقات 
نوجوانان کشور روی سکو رفت و این ورزشکار در مسابقات آسیای میانه هم شاهکار کرد 

و مدال طلا گرفت.
عموییان بیان داشت: ۲ ورزشکار ما به دسته برتر رده سنی خود راه پیدا کردند ، رنکینگ 
رده های سنی مختلف در بخش مردان در قم ایجاد شد و از نفرات برتر رنکینگ سال 9۴ 
نیز تجلیل به عمل آمد و در بخش استعدادیابی نیز برنامه توسعه این رشته را با همکاری 

آموزش و پرورش و شهرداری قم توانستیم گام های روی به جلویی برداریم.
وی عنوان کرد: در حال حاضر ۴ پایگاه مستقل تنیس روی میز در آموزش و پرورش راه 
اندازی شده است ضمن این که در بخش بانوان، همیشه بازیکنان ما در مصاف با حریفانی 
از تهران، البرز و خوزستان معمولا بازنده بودیم اما سال گذشته ۲ دختر ما شامل ساره 

احمدی و هانیه عموییان تا جمع ۱۶ نفر برتر کشور رسیدند.
رئیس هیئت تنیس روی میز استان قم تصریح کرد: امسال نتیجه این سرمایه گذاری را 
با موفقیت ساره احمدی در رسیدن به ۱۶ نفر برتر ایران دیدیم و بدون شک آینده روشنی 
در انتظار تنیس روی میز قم است ضمن این که معین منتظری پینگ پنگ باز استان قم 
نیز اخیرا در مسابقات دسته برتر نونهالان پسر کشور به مقام سوم رسید که موفقیت بی 

نظیری برای تنیس روی میز قم بود.

رئیس هیئت بوکس قم خبر داد:

نایبقهرمانیبوکسورقمی
درمسابقاتنونهالانکشور

رئیس هیئت بوکس استان قم از نایب قهرمانی بوکسور قمی در مسابقات نونهالان کشور 
و فراخوانده شدن وی به اردوی تیم ملی خبر داد.

مجید عباس زاده در گفتگو با خبرنگار مهر، اظهار داشت: در رقابت های قهرمانی نونهالان 
کشور بوکسور قمی با ارائه عملکردی قابل توجه موفق به کسب عنوان دوم شد و گردن 

آویز نقره این رقابت ها را به دست آورد.
وی افزود: پیکارهای بوکس رده سنی نونهالان کشور روز گذشته در مازندران به کار 
خود پایان داد و شرکت کنندگان در ۱۳ وزن با هم به رقابت پرداختند و نفرات برتر اوزان 

مختلف مشخص شدند.
رئیس هیئت بوکس استان قم گفت: حسن بهمنی نماینده بوکس استان قم در این 
مسابقات بود که در دسته 7۵ کیلوگرم برابر حریفان خود روی رینگ رفت و با شکست 

دادن حریفان خود توانست به دیدار نهایی این مسابقات راه پیدا کند.
عباس زاده بیان داشت: در این مسابقات در سالن یادگار امام دانشگاه آزاد بابل ، بیش 
از ۲۰۰ ورزشکار از تمامی استان های کشور با هم رقابت کردند و حسن بهمنی بوکسور 
قمی در دیدار نهایی دسته 7۵ کیلو در مصاف با حریفی از توابع تهران در کسب پیروزی 
ناکام ماند و نقره ای شد. وی عنوان کرد: مدال بهمنی تنها مدال تیم اعزامی استان قم بود 
و بهمنی در حالی مدال نقره را به دست آورد که سال گذشته در همین مسابقات به مدال 
برنز دست پیدا کرده بود. رئیس هیئت بوکس استان قم تصریح کرد: با کسب این مدال، 
حسن بهمنی توانست به اردوی تیم ملی بوکس نونهالان فراخوانده شود  ضمن این که در 
پایان این مسابقات تیم مازندران با ۳۱ امتیاز در سکوی نخست ایستاد و تیم های گیلان 

و همدان دوم و سوم شدند.

دبیر هیئت هندبال قم خبر داد:

ناکامیقمدرصعودبهمرحلهدوم
هندبالنوجوانانکشور

 دبیر هیئت هندبال استان قم از ناکامی هندبالیست های استان قم در صعود به مرحله 
دوم هندبال نوجوانان کشور خبر داد.

مهدی رضایی اظهار داشت: تیم هندبال نوجوانان پسر قم که در مسابقات قهرمانی 
کشور در منطقه ۲ در قزوین شرکت کرده بود در نهایت نتوانست از گروه خود به مرحله 

دوم صعود کند.
وی افزود: هندبالیست های قم در سومین و آخرین بازی خود در دور گروهی برابر تیم 
ثامنات شهر قدس تهران مغلوب شد و بدین ترتیب با یک پیروزی و ۲ شکست در دور 

گروهی به کار خود پایان داد.
دبیر هیئت هندبال استان قم گفت: در حالی که قم مدافع عنوان قهرمانی مسابقات 
منطقه ۲ کشور به شمار می رفت نخستین دیدار تیم هندبال نوجوانان پسر قم برابر 
تیم قزوین میزبان رقابت ها برگزار شد که این بازی با ۲ گل اختلاف و برتری ۲۱ بر ۱9 

قزوین پایان یافت.
رضایی بیان داشت: نخستین و تنها پیروزی تیم هندبال نوجوانان پسر قم برابر تیم 
هندبال استان تهران به دست آمد و این بازی با برتری مطلق قم همراه بود اما این برد 

برای صعود تیم قم کافی نبود.
وی عنوان کرد: تیم هندبال قم با ترکیبی از نفراتی در این مسابقات شرکت کرد که 
سال گذشته در ترکیب تیم هندبال نونهالان قم در مسابقات کشوری شرکت کرده بودند 
و این تیم ، تیمی با میانگین سنی پایین تر نسبت به بقیه تیم ها بود و تجربه اندوزی را 

در اولویت داشت.
دبیر هیئت هندبال استان قم تصریح کرد: بازیکنانی که در این مسابقات برای تیم هندبال 
قم به میدان رفتند ترکیب تیم اعزامی هندبال دانش آموزی قم به مسابقات هندبال دانش 

آموزان کشور را تشکیل می دهند.

مرفاوی دوباره به پیکان رسید

نبرداستقلالیهادرخرماپزاناهواز
با  ایران  فوتبال  برتر  لیگ  رقابت های  دوم  هفته 

برگزاری چهار دیدار در روز یکشنبه آغاز می شود.
هفته دوم رقابت های فوتبال ایران با برگزاری چهار 
بازی در روز یکشنبه و چهار بازی در روز دوشنبه آغاز 

می شود.
* پدیده - سیاه جامگان

داربی مشهد اولین بازی هفته دوم رقابت های لیگ 
برتر فوتبال ایران است. دو تیمی که هفته گذشته برابر 
دو تیم مدعی قهرمانی از اصفهان به پیروزی رسیدند 
و با قدرت لیگ را آغاز کردند. تیم فوتبال پدیده موفق 
شد با یک گل تیم سپاهان را در هفته گذشته شکست 
دهد و در آن سوی تیم سیاه جامگان هم با حساب دو 
بر یک تیم ذوب آهن قهرمان جام حذفی فصل گذشته 

را از پیش روی برداشت.
داربی مشهد فصل گذشته یکبار با پیروزی تیم پدیده 
با حساب یک بر صفر به پایان رسید و یکبار هم دو تیم 
به تساوی رضایت دادند. حالا باید دید مصاف دوباره دو 

تیم به چه نتیجه ای می انجامد.
رضا مهاجری و فرهاد کاظمی سرمربیان دو تیم 
را  خود  تیم  ابتدا  از  امسال  جامگان  سیاه  و  پدیده 
ساخته اند و انتظار می رود دیداری جذاب را دو تیم در 

این مصاف ارائه دهند.
از تقابل های جالب این دیدار حضور حسین زامهران 
در تیم پدیده است. او فصل قبل را در تم سیاه جامگان 
پشت سر گذاشت. او کسی است که فصل گذشته با 
زدن یک گل به ملوان باعث بقای سیاه جامگان درلیگ 

برتر شد.
* ذوب آهن - سایپا

دو تیم شکست خورده هفته اول درحالی به مصاف 
هم می روند که در نمایش نخست خود چندان امیدوار 
کنند ظاهر نشدند. تیم ذوب آهن با هدایت گل محمدی 
بازی را به سیاه جامگان واگذار کرد و سایپا هم با یک 
گل مغلوب پرسپولیس شد. یکی از جنبه های جالب 
این دیدار تقابل گل محمدی و فرکی است. گل محمدی 

سال ها در تیم ملی شاگران حسین فرکی بوده است.
تیم ذوب آهن در این فصل مانند دو سال اخیر بر 

بازی سرعتی تکیه دارد و باید دید تیم دگرگون شده 
حسین فرکی در این مصاف چه می کند.

از تقابل های جالب این دیدار حضور مسعود حسن زاده 
مهاجم فصل گذشته ذوب آهن در سایپا است. این 
بزرگ  تیم  چند  از  خوبی  پیشنهادات  که  بازیکن 
داشت در نهایت راهی سایپا شد. حسن زاده هیچ گاه 
ارائه توانایی هایش  در ذوب آهن فرصت زیادی برای 
نداشت و اصطلاحا در تاکتیک های فنی گل محمدی 
نمی توانست قرار بگیرد. شاید او در این دیدار تلاش کند 
تا توانایی های خود را به سرمربی سابق خود اثبات کند 

و این مسئله به جذابیت های بازی اضافه کند.
* پیکان - صبای قم

پیکان با هدایت مجید جلالی درحالی میزبان تیم 

صبا است که در هفته قبل مقابل گسترش فولاد به 
تساوی رضایت داد. در آن سوی تیم صبا هم با تساوی 

برابر نفت آبادان پای به این میدان گذاشته است.
پیکانی ها که مدعی هستند اینبار به دسته یک 
سقوط نمی کنند، این فرصت را دارند تا با شکست صبا 
شرایط خوبی را برای خود فراهم کنند. دلیل این امر 
هم دیر بسته شدن تیم صبا است. شاگردان مرفاوی در 
آخرین روزهای پیش از آغاز فصل تیم خود را بستند 
و طبیعتا با توجه به فرصت اندک نتوانستند بدنسازی 
مطلبوی را پشت سر بگذارند و شاید مجید جلالی با 

علم به این مسئله تاکتیک های ویژه ای را اتخاد کند.
از تقابل های جالب این دیدار حضور مرفاوی به عنوان 
سرمربی صبای قم است. او آخرین سرمربی پیکان در 

دو سال پیش بود و نتوانست مانع از سقوط این تیم 
به لیگ یک شود. همچنین امیرحسین صادقی مدافع 
امروز پیکان، فصل گذشته را در صبای قم توپ زده 

است.
* استقلال خوزستان - استقلال تهران

مصاف استقلال خوزستان و استقلال تهران همیشه 
جذاب و دیدنی بوده است. استقلال خوزستان به عنوان 
مدافع قهرمانی در هفته گذشته توانست تراکتورسازی 
را در تبریز متوقف کند و استقلال تهران هم با وجود 
اینکه انتظار می رفت از نفت رد شود، برابر این تیم به 

یک امتیاز دست یافت.
داد  نشان  گذشته  هفته  در  خوزستان  استقلال 
و  بزند  بزرگی  کارهای  به  دست  می تواند  همچنان 

مانند فصل  را  انگیزه لازم  تیم  این  بازیکنان جوان 
گذشته دارند. در آن سوی استقلال تهران در هفته 
گذشته چندان در خط دفاع هماهنگ عمل نکرد و 
شاید این مسئله در بازی برابر هم نام خوزستانی باعث 

دردسر شود.
علیرضا منصوریان به خوبی می داند که از دست دادن 
امتیاز در هفته دوم می تواند برای تیمش حاشیه ساز 
شود و به همین دلیل انتظار می رود استقلال با ارائه 
یک بازی تهاجمی به دنبال پیروزی در این دیدار باشد 
و در آن سوی قطعا شاگردان پور موسوی با استفاده از 
شرایط میزبانی، نمی خواهند امتیازی از شهرشان خارج 
شود و این مسئله جذابیت های بازی را افزایش می دهد.

شاید یکی از رقبای اصلی استقلال تهران در این 
مصاف گرمای هوا باشد. گرمایی که منصوریان از آن 
به عنوان خرما پزان یاد کرده و این مسئله می تواند به 
لحاظ بدنی، توان آبی های پایتخت را کاهش دهد و کار 

را به سود آبی های خوزستان کند.
از تقابل های جالب این دیدار حضور مهدی مومنی 
استقلال  در  تهران  استقلال  گذشته  فصل  مهاجم 
خوزستان است. مومنی که شاگرد منصوریان در نفت 
تهران بود، بعد از ناکامی در آن تیم راهی استقلال 
شد ولی در این تیم هم موفقیتی نداشت و با آمدن 
منصوریان به استقلال، در لیست مازاد آبی های پایتخت 
قرار گرفت. او قطعا تلاش می کند تا توانایی های خود 
را در این بازی نشان دهد و به منصوریان ثابت کند 

در نفت و استقلال تهران درباره او اشتباه کرده است.
* تابلو اعلانات ۴ بازی روز یکشنبه:

یکشنبه ۱۰ مرداد 9۵
استقلال خوزستان - استقلال تهران - ورزشگاه غدیر 

اهواز ساعت ۲۰:۴۵
ذوب آهن اصفهان - سایپا تهران - ورزشگاه فولاد 

شهر اصفهان ساعت ۲۰:۳۰
پیکان تهران - صبای قم - ورزشگاه شهدا شهر قدس 

ساعت ۲۰:۳۵
پدیده خراسان  - سیاه جامگان مشهد - ورزشگاه 

ثامن مشهد ساعت ۱9:۱۰

مرفاوی:

یککارشناسقصدداشت
جایمرادرصبابگیرد

 سرمربی تیم فوتبال صبا گفت: یک کارشناس مربی قصد داشت با حرکتی ناجوانمردانه 
پس از حضور من در تیم صبا، جای من را در این تیم بگیرد. 

صمد مرفاوی در کنفرانس مطبوعاتی پیش از دیدار تیم های پیکان و صبا ضمن تسلیت 
به مناسبت شهادت امام جعفر صادق )ع( اظهار داشت: در هفته اول لیگ برتر هنوز تیم ها 

شرایط ایده آل خود را پیدا نکرده است. 
به هر حال این موضوع در فوتبال ما طبیعی است شاید در لیگ های اروپا شاهد آن 
نباشیم اما متاسفانه به خاطر اینکه تیم ها در لیگ ایران در زمان های مختلفی شروع به 

آماده سازی می کنند با چنین مشکلاتی روبرو هستیم. 
وی ادامه داد: خدا را شکر ما تیم را جمع و جور کردیم هر چند که تمرینات زیادی انجام 
نداده ایم و تنها ۱۳ جلسه مفید پیش از شروع لیگ برگزار کردیم اما از بازیکنان جوان و 

باتجربه در کنار هم استفاده می کنیم و امیدواریم بتوانیم نتایج خوبی هم کسب کنیم. 
سرمربی صبا یادآور شد: ما در بازی اول شرایط بدی نداشتیم و فوتبال خوبی را ارائه 
دادیم هر چند به آن چیزی که می خواستیم هنوز نرسیده ایم و هنوز شرایط ایده آل را پیدا 

نکرده ایم اما قطعا با تلاش و کار بیشتر روز به روز بهتر می شویم. 
مرفاوی با اشاره به اینکه صبا نسبت به سال گذشته متفاوت  شده است، گفت: در سال 
گذشته صبا اسپانسر و حامی مالی داشت اما امسال شرایط فرق کرده و همچنین بیشترین 

تغییرات را داشته ایم. 
فکر نمی کنم تیمی به اندازه صبا چنین تغییراتی داشته باشد. حتی تیم هایی که خیلی 
زود تمرینات خود را آغاز کرده اند اعلام می کنند هنوز به هماهنگی لازم نرسیده اند. ما 

که دیگر تمرینات خود را دیرتر آغاز کرده ایم و برای رسیدن به آمادگی زمان نیاز داریم. 
انتشار رقم قراردادها یک مانور است 

سرمربی صبا در خصوص انتشار رقم قرارداد بازیکنان و کادر فنی یادآور شد: این مسئله 
جدیدی نیست. چندین سال است رقم قرارداد بازیکنان منتشر می شود اما فکر می کنم از 
همان اول کار درستی نبود که انجام شد. چرا که خیلی از مربیان و بازیکنان به آن رقمی 

که اعلام می شود نمی رسند.
 پرداختی ها با رقم هایی که اعلام می شود متفاوت است. هزاران مشکل وجود دارد. به 
نظرم این مسئله فقط یک مانور است که باب شده است. البته مسئله جالبی هم نیست که 
در جاهای دیگر این موارد وجود ندارد. همیشه اینگونه مسائل جواب نمی دهد. ما نمی توانیم 
خود را گول بزنیم. مشکلات برای همه تیم ها وجود دارد و خیلی جاها هم طلب ها پرداخت 
نمی شود. امیدوارم آقای تاج که به عنوان رئیس فدراسیون فوتبال انتخاب شده و این 

مسائل را درک می کند شرایط را بهبود بخشد. 
مرفاوی در مورد مشکلات مالی تیمش و اینکه برخی بازیکنان از جمله قاسم دهنوی 
اعلام کرده در صورت عدم پرداخت قراردادش از این تیم جدا خواهد شد، گفت: شرایط 
مالی سخت برای همه تیم ها است. بازیکن نمی تواند از طرف شخص دیگری صحبت کند. 
دهنوی هم با من صحبت کرد که چنین مسائلی را عنوان نکرده است. به هر حال هرچه 

بوده ماجرا به خودش مربوط است. 
متاسفانه برخی ها هنوز اتفاقی که نیفتاده می خواهند مسائل را زودتر عنوان کنند و رو به 
جلو پیش بروند. پرداخت های اولیه ما هم به زودی داده می شود. بهر حال مشکلات مالی 
برای همه تیم هاست و فوتبال ما دچار چنین بحرانی است. تیم ما هم مانند سایر تیم ها 
بدهی دارد. به گفته تاج ۱۶ تیم لیگ برتری بدهی دارند که این یعنی بحران و شرایط 

خوبی وجود ندارد. 
وی در مورد اینکه آیا با ۳۰۴۰ به عنوان اسپانسر به توافق نهایی رسیده اند یا خیر، گفت: 

بله ما با ۳۰۴۰ به توافق نهایی رسیده ایم. 
سرمربی صبا در مورد اینکه چرا باشگاه استقلال به خاطر طلبش شکایت نکرده و آیا این 
مسئله به این موضوع برمی گردد که نگران از دست دادن جایگاهش در بین هواداران است، 
گفت: من نگران از دست دادن جایگاهم در بین هواداران استقلال نیستم. زمانی که طلبکار 
بودم باشگاه استقلال اعلام کرد که باید پولم را از سازمان لیگ بگیرم که برای این موضوع 

هم باید از استقلال شکایت می کردم. 
من این کار را انجام دادم و از استقلال شکایت کردم که کمیته انضباطی هم رای خود 
را به سود من اعلام کرد. فکر می کنم این موضوع در سال ۸9 یا 9۰ بود که از آن زمان 

تاکنون هنوز پولی پرداخت نشده است. 
وی در مورد اینکه استقلال به خاطر بدهی نسبت به سازمان لیگ نمی تواند پولی 
برای طلبکارانش برداشت کند، گفت: اینگونه نیست. دوستان من در تیم رقیب در 
همان زمان طلبکار بودند و پولشان را از سازمان لیگ دریافت کردند اما نمی دانم 
پول من پرداخت نمی شود. به هر حال برخی ها با روابطی که داشتند پولشان را 
دریافت کردند. متاسفانه در فوتبال ما این موضوع وجود دارد که افراد با روابط شان 

به اهداف شان می رسند. 
وی در مورد اینکه در قانون وجود دارد که هر تیم بدهکار اجازه حضور در لیگ را ندارد 
و چرا با وجود اینکه ۱۶ تیم لیگ برتری بدهکار هستند، اجازه حضور در لیگ را پیدا 
کرده اند، گفت:این موضوع به من ربطی ندارد. من نباید قانون را اجرا کنم. خود من هم 
دنبال طلبم هستم. مدیران هستند که باید اینگونه موارد را حل کنند. تنها با اعلام رقم 
قراردادها موضوعی حل نمی شود. هر کسی که پول زیادی هم می گیرد نوش جانش زیرا 

حقش است. هر کسی باید جوابگوی اعمال خودش باشد. 
سرمربی صبا با اشاره به موضوعی که در فوتبال ما بسیار بد است، خاطرنشان کرد: اینکه 
کسی پول زیادی بگیرد مشکلی نیست. این بد است که یک نفر بخواهد جای من را در 

تیمی که با آن قرارداد بسته ام، بگیرد. 
من به خاطر معرفتی که مدیرعامل باشگاه صبا داشت با این تیم قرارداد سفید امضا 
کردم اما یک فرد که کارشناس مربی است پس از حضور من در تیم صبا با خود اسپانسر 
می آورد و می خواهد جای من را بگیرد. این ناجوانمردانه است. با چه وجدان و روحی دست 

به چنین کاری می زنند. 
بعضی ها خیلی راحت به هر طریقی می خواهند به جایی برسند. خدا را شکر هم اکنون 

ما کار خود را دنبال می کنیم اما اینگونه رفتارها بد است. 
وی در مورد اینکه آیا صحبتش به صادق درودگر برمی گردد که زمانی قصد آوردن 
اسپانسر برای صبا را داشته، گفت: خیر. صحبت من به شخصی است که کارشناس و مربی 
خود را می داند. نمی خواهم شفاف سازی کنم. وقتی مسئولین ما در مورد مسائل صحبت 

نمی کنند چرا ما در مورد این موارد صحبت کنیم. 
مرفاوی در مورد اینکه آیا مصدوم یا محرومی برای دیدار مقابل پیکان دارند یا خیر، 
گفت: ما کریم اسلامی را در اختیار نداریم و امیدوارم که سایر بازیکنان را برای بازی فردا 

بتوانیم داشته باشیم.

 تکواندوکاران المپیکی ایران را بیشتر بشناسیم؛

قطبسومشانسمدال؛آمادهبرایریو

 گزارش ویژه بررسی وزنه برداری بعد از حذف روسیه؛

مدالدرچنگبهداد،کیانوشوسهراب

تکواندو که بعد از کشتی و وزنه برداری بیشترین شانس ایران 
برای کسب مدال در المپیک محسوب می شود، در ریو برای 
اولین بار ۴ سهمیه خواهد داشت که تمام آنها از شانس بالایی 

برای کسب مدال دارند.
تکواندو ایران در ۳ دوره گذشته المپیک هر بار ۲ نفر را در 
شیاپ چانگ داشته است، به طوریکه ایران در ۳ دوره گذشته 
تنها  ۶ سهمیه حضور داشته است که از این ۶ سهمیه ۲ 
طلا)هر ۲ بار ساعی(، یک نقره)باقری معتمد ( ویک برنز )یوسف 
کرمی( داشته است و از ۶ سهمیه ۴ مدال برای ایران ثبت 
شده تا با اعتبار ترین گروه کاروان ورزش ما در ۳ دوره گذشته 
باشد. المپیک ریو برای اولین بار میزبان ۴ تکواندوکار ایرانی 
خواهد بود که هر ۴ سهمیه ایران در مسابقات جهانی ۲۰۱۵ 
فوق ستاره بودند. حالا فرزان عاشورزاده و مهدی خدابخشی 
در صدر رنکینگ وزن های خود حضور دارند، سجاد مردانی 
طلای مسابقات جهانی ۲۰۱۵ را کسب کرد و کیمیا علیزاده 
برای اولین بار طلای بانوان جهان در تکواندو را از آن ایران کرد. 
حالا این ۴ فوق ستاره راهی المپیک خواهند شد تا سومین 
قطب شانس مدال برای ایران بیشتر از همیشه امیدوار به حضور 

روی سکو باشند.
* وزن اول )58- کیلوگرم(؛ فرزان عاشورزاده:

متولد ۱۳7۵ در تنکابن ، شانس اول طلای تکواندو ایران در 
المپیک خواهد بود چرا که فرزان طلای دو مرحله گرندپریکس 
منچستر و مکزیک و نقره گرندپریکس قزاقستان در سال ۲۰۱۴ 
را یک جا کسب کرد و در روزهای نزدیک به المپیک در بالاترین 
فرم بدنی خود قرار دارد. در کنار تمام این افتخارات او طلای 
بازی های آسیایی۲۰۱۴ و را در کارنامه دارد. عاشورزاده ساکن 
و بزرگ شده سلمانشهر استان مازندران است. او در مسابقات 
تکواندو بازی های آسیایی ۲۰۱۴ با شکست حریفانی از اردن، 
تایلند، چین و چین تایپه راهی فینال شد و در فینال با شکست 

تکواندوکار قزاقستان به نشان طلا دست پیدا کرد. فرزان حالا 
در صدر رنکینگ تکواندوکاران وزن اول قرار دارد تا تاهیون کیم 
از کره جنوبی و کسر رودریگوز از مکزیک همچنان پایین تر 

از او باشند.
* وزن سوم )80- کیلوگرم(؛ مهدی خدابخشی:

مهدی خدابخشی متولد ۱۳7۰ در تهران. مهدی هم مثل 
فرزان از شانس زیادی برای کسب مدال برخوردار است و در 
حال حاضر او هم رتبه اول رنکینگ وزن سوم تکواندوکاران وزن 
سوم را در اختیار دارد. از افتخارات او می توان کسب طلا ۸7 
کیلوگرم ارتش های جهان  ۲۰۱۲ در ویتنام، مدال طلا وزن 
۸7 کیلوگرم در بازی های همبستگی کشورهای اسلامی ۲۰۱۳ 
اندونزی و قهرمانی در مسابقات جهانی تکواندو ۲۰۱۵ نام برد. 
او به همراه فرزان عاشورزاده از شانس های اول مدال تکواندو در 
المپیک هستند که در حال حاضر بالاتر از تمام رقبای خود در 
صدر رنکینگ قرار دارند. ارون کوک از جزایر مان و البرت گائون 
از روسیه جدی ترین رقبای مهدی خدابخشی هستند که در 
حال حاضر با امتیازات کمتری رتبه های دوم و سوم رنکینگ 

وزن سوم را در اختیار دارند.
* وزن چهارم )80+ کیلوگرم(؛ سجاد مردانی

متولد سال ۱۳۶7 در شهرکرد، بزرگ شده شاهین شهر 
اصفهان. مادر، خواهر و برادر او هم تکواندوکار هستند و در 
خانواده ای کاملًا ورزشی دارد رشد کرده است. مردانی تکواندو را 
از 7 سالگی با برادرش آغاز کرد و در بازی های آسیایی ۲۰۱۴ در 
مرحله یک چهارم نهایی مردان در مقابل جو چولو از کره جنوبی 
با نتیجه ۶-۵ شکست خورد و از راه یافتن به نیمه نهایی باز ماند 
تا یکی از تلخ ترین رقابت هابت های حرفه ای خود را پشت سر 
گذاشته باشد.  اما او توانست مدال نقره المپیک ارتش ها  در 
سال ۲۰۱۱ برزیل، مدال طلای تورنمنت ویتنام در سال ۲۰۱۱، 
مدال طلای مسابقات ۲۰۱۲ ارتش های جهان در ویتنام، مدال 

برنز مسابقات قهرمانی آسیا سال ۲۰۱۲ ویتنام، مدال طلای 
 A تورنمنت هلند در سال ۲۰۱۲، مدال طلای تورنمنت کلاس
اسپانیا سال ۲۰۱۳، مدال نقره تورنمنت تونس در سال ۲۰۱۳ 
و مدال طلای مسابقات جایزه بزرگ مکزیک سال۲۰۱۵ را 
به دست آورد. سجاد در حال حاضر رقبای بسیار قدرتمندی 
در وزن چهارم دارد که مبارزه با جسور بایکازوف از ازبکستان، 
دونگمین چا از کره و انتونی اوبامه از گابن جدی ترین مسابقات 

او در المپیک ریو خواهد بود.
* وزن دوم بانوان )57- کیلوگرم(؛ کیمیا علیزاده:

کیمیا علیزاده تنها نماینده بانوان تکواندوکار ایرانی در المپیک 
ریو. متولد ۱۳77 در کرج. کیمیا رکورد اتفاق بزرگی را در تاریخ 
تکواندو ایران رقم زد و توانست برای اولین مدال تاریخ تکواندوی 
زنان ایران را در مسابقات قهرمانی جهان  ۲۰۱۵ روسیه کسب 
کند. از همان مسابقات به بعد نام کیمیا علیزاده بیشتر از همیشه 
مطرح بود و حالا جزو مورد توجه ترین ورزشکاران ایرانی در 
المپیک محسوب می شود چرا که طلای او در روسیه امیدواری 

ها را چند برابر کرد.
او با کسب مدال طلا در مسابقات تکواندو قاره ای در مانیل 
فیلیپین، جواز حضور در المپیک ریو را به دست آورد به طوریکه 
در دیدار نهایی مقابل فاناپا هارن سوجینگ از تایلند به برتری ۳ 

بر ۲ رسید تا المپیکی شود.
نیکیتا  اسپانیا،   از  گومز  کالوا  اوا  انگلیس،  از  جونز  جاد 
گلانسوویک از سوئد حالا بهترین های وزن دوم هستند و کیمیا 

برای درخشش در ریو کار بسیار سختی خواهد داشت.
** برنامه تکواندوکاران ایران در المپیک ریو:

* چهارشنبه ۱7 آگوست؛ ۲7 مرداد
 ـفرزان عاشورزاده تکواندو وزن ۵۸ کیلوگرم 

 ـمقدماتی ساعت ۱۶:۳۰ 
ساعت ۲۲:۳۰ یک چهارم نهایی و نیمه نهایی

* پنجشنبه ۱۸ آگوست؛ ۲۸ مرداد
فرزان عاشورزاده )در صورت   ـ تکواندو وزن ۵۸ کیلوگرم 

راهیابی(
 ـشانس مجدد و فینال ساعت ۳:۳۰ بامداد 

 ـکیمیا علیزاده تکواندو وزن ۵7 کیلوگرم زنان 
 ـمقدماتی ساعت ۱۶:۳۰ 

 ـیک چهارم نهایی و نیمه نهایی ساعت ۲۲:۳۰ 
* جمعه ۱9 آگوست؛ ۲9 مرداد

 ـکیمیا علیزاده تکواندو وزن ۵7 کیلوگرم زنان 
 ـشانس مجدد و فینال ساعت ۳:۳۰ بامداد 

 ـمهدی خدابخشی تکواندو وزن ۸۰ کیلوگرم  
 ـمقدماتی ساعت ۱۶:۳۰ 

ساعت ۲۲:۳۰ یک چهارم نهایی و نیمه نهایی
* شنبه ۲۰ آگوست؛ ۳۰ مرداد

 ـمهدی خدابخشی )در صورت  تکواندو وزن ۸۰ کیلوگرم 
راهیابی(

 ـفینال ساعت ۳:۳۰ بامداد 
 ـسجاد مردانی تکواندو وزن ۸۰ + کیلوگرم 

 ـمقدماتی ساعت ۱۶:۳۰ 
 ـیک چهارم نهایی  و نیمه نهایی ساعت ۲۲:۳۰ 

* یکشنبه ۲۱ آگوست؛ ۳۱ مرداد
صورت  مردانی)در  سجاد   ـ کیلوگرم   + وزن ۸۰  تکواندو 

راهیابی(
 ـشانس مجدد و فینال ساعت ۳:۳۰ بامداد 

با حذف وزنه برداران روسیه از المپیک ریو کار ایرانی ها برای رسیدن به مدال هموارتر از 
قبل خواهد شد و در این بین وزنه برداران ۸۵، 9۴ و فوق سنگین بیشترین شانس را برای 

کسب سکو دارند.
 قبل از شروع المپیک ریو کمیته جهانی کنترل دوپینگ، وادا یک به یک وزنه برداران روس 
را از حضور در المپیک محروم می کرد تا اینکه سایت فدراسیون جهانی وزنه برداری رسما اعلام 
کرد کل وزنه برداران روس جواز حضور در المپیک را نخواهند داشت. با این خبر وزنه برداران 
ایرانی که قبل از این هم شانس مدال بودند حالا برای دستیابی به سکو رقبای کمتری را پیش 
رو دارند. وزنه برداران ایران و روس همیشه رقابت نزدیکی برای مدال دسته تای مختلف داشتند 

اما حالا شرایط ایرانی ها برای کسب مدال اینطور خواهد بود:
*  85 کیلوگرم:

کیانوش رستمی از اصلی ترین شانس های وزنه برداری ایران برای کسب مدال طلا در ریو 
است. رکورد دسته ۸۵ کیلوگرم حالا دست او است اما غیبت روس ها می تواند طلایی شدن 
او را هموارتر کند.آرتیم اوکولف روس از مهم ترین رقبای کیانوش بود که حالا از حضور در 
المپیک محروم شده است و در حال حاضر تیان تائو از چین تنها رقیب جدی رستمی محسوب 
می شود. کیانوش برای شکستن رکورد دوضرب المپیک هم باید به وزنه ۲۱۶ کیلویی حمله 
کند، چراکه رکورد دوضرب دسته ۸۵ کیلوگرم در المپیک با ۲۱۵ کیلوگرم دراختیار پیروس 

دیماس یونانی قرار دارد و از سال ۲۰۰۰ تا الان پابرجاست.
*  94 کیلوگرم:

علی هاشمی و سهراب مرادی دو وزنه بردار ایران در این دسته خواهند بود.  سهراب بعد از ۳ 
سال دوری از رقابت های بین المللی توانست در رکوردگیری غیررسمی کلاچای رکورد جهانی 
را جا به جا کند. او حالا از شانس های اصلی کسب مدال دسته 9۴ کیلوگرم محسوب می شود 

و او همراه هاشمی می توانند از غیبت روس ها بهترین بهره را ببرند.
اصلی ترین شانس های مدال این دسته جز وزنه بردارهای ایرانی آدرین زلینسکی از لهستان 
)قهرمان المپیک لندن در وزن ۸۵کیلوگرم( و وادزیم استرالتسو از بلاروس )قهرمان جهان( 

هستند که با حذف آدام مالیگف از روسیه )قهرمان اروپا( شانس ایرانی ها بیشتر از قبل شد.

  * 105 کیلوگرم
محمدرضا براری در روزهای آخر با دستور شورای فنی راهی ریو شد اما او با نبود روس ها هم 
کار سختی خواهد داشت. دیوید بجانیان روس، از اصلی ترین شانس های مدال در این دسته 
محروم شده است اما باز هم براری  روسلان نورالدینف ازبک، الکساندر زایچیکف از قزاقستان و 

سیمون مارتیروسیان از ارمنستان را به عنوان جدی ترین رقیب خود می بیند.
* 105+؛ فوق سنگین:

مصدومیت بهداد سلیمی در فاصله کوتاه تا المپیک اولین شانس کاروان ایران را با اما و اگر 
رو به رو کرد. او با بدشانسی جدی مواجه شد اما رقبای اصلی بهداد یک به یک در حال حذف 
شدن هستند. وسلان آلبگف اخیرا خبر محرومیتش منتشر شد و مهمتر اینکه الکسی لوچف 
هم در ریو حضور نخواهد داشت. لوچف در مسابقات جهانی هیوستون رکورد حسین رضازاده 
را هم جا به جا کرده بود اما با مثبت شدن آزمایش دوپینگ او، ستاره فوق سنگین روس هم 

از لیست رقبای بهداد حذف شد. 
در حال حاضر لاشا تالاخادزه از گرجستان )قهرمان جهان در سال ۲۰۱۵( و مرت سیم 
از استونی)نایب قهرمان جهان در سال ۲۰۱۵( اصلی ترین رقبای بهداد در ریو خواهند بود و 

شانس وزنه بردار فوق سنگین ایران بیشتر از قبل شد.
**برنامه وزنه برداران ایرانی در ریو:
* یکشنبه ۱۴ آگوست؛ ۲۴ مرداد

وزنه برداری دسته 9۴ کیلوگرم
ساعت ۲:۳۰ بامداد

* سه شنبه ۱۶ آگوست؛ ۲۶ مرداد
وزنه برداری دسته ۱۰۵ کیلوگرم

ساعت ۲:۳۰ بامداد
* چهارشنبه ۱7 آگوست؛ ۲7 مرداد
وزنه برداری دسته ۱۰۵ + کیلوگرم

ساعت ۲:۳۰ بامداد
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آزمایشچشمباموبایل!

در حال حاضر راههای ارزان زیادی برای خرید آنلاین عینک وجود دارد اما دسترسی 
به یک نسخه جدید عینک همچنان نیاز به ملاقات پزشک دارد؛ اما اکنون یک شرکت 

آمریکایی امیدوار است بتواند این مساله را نیز به راحتی خرید عینک کند.
 شرکت "Smart Vision Labs " یک دستگاه جدید با قابلیت اتصال به تلفن همراه 
طراحی کرده که همان آزمایش چشم موجود در فروشگاههای عینک فروشی را انجام 

می دهد.
آزمایش خودکار " SVOne Enterprise " شبیه به یک دستگاه آیفون به همراه یک 
چشمی تخصصی در بالای یک سه پایه است. این سیستم مبتنی بر همان فناوری انکسار 

خودکاری است که محصول اول این شرکت با نام "SVOne Pro " از آن برخوردار بود. 
دستگاه مذکور به پزشکان اجازه می داد تا آزمایش چشم را در هر مکانی انجام دهند. این 
فناوری به طور خلاصه شامل انداختن یک لیزر به شبکیه چشم فرد است که انعکاس آن 

توسط دستگاه سنجیده می شود.
محصول جدید یک عنصر پزشکی از راه دور را نیز به این فناوری افزوده است؛ نتایج 
پس از انجام آزمایش چشم به یک چشم پزشک برای تائید نسخه نهایی ارسال می شود. 
کاربر می تواند نسخه نهایی را در هر زمانی دانلود کرده و با آن، عینک مناسب را خریداری 

کند.
از سوی دیگر، همه فروشگاههای عینک فروشی نمی توانند یک پزشک واقعی را در کنار 
خود داشته باشند و اکثر آن ها مجبور می شوند مشتریان را به جای دیگر برای گرفتن نسخه 
بفرستند. دستگاه "Smart Vision Labs " به این فروشگاهها اجازه می دهد تا مشتریان 

خود را نگه دارند.
یائوپنگ ژو، بنیان گذار این دستگاه می گوید درک این مطلب که حدود ۲۰۰ میلیون 
آمریکایی به عینک نیاز دارند اما تنها ۱۰۶ میلیون آزمایش چشم در سال صورت می گیرد، 

الهام بخش وی برای ساخت این فناوری شد.
البته فناوری" SVOne Enterprise " یک محصول کاملا سلف سرویس نیست و کاربر 
برای انجام آزمایش به کمک نیاز خواهد داشت که البته همچنان بسیار ساده تر از مراجعه 
به مطب پزشک است. برای شروع، ابتدا باید اطلاعاتی در مورد سن و شرایط چشم پیش 
از آزمایش به نمایشگر آیفون ارائه شود.اگر مشکل چشمی بزرگی وجود داشته باشد، این 

اپلیکیشن کاربر را برای آزمایش کامل پیش پزشک هدایت می کند.
در مرحله بعدی، فرد باید یک نمودار استاندارد بینایی را با استفاده از عینک بخواند و 
سپس یک لیزر قرمز در چشمی دستگاه از هر چشم، سه عکس می گیرد. در نهایت، نسخه 

پزشک با بررسی این اطلاعات برای کاربر ارسال می شود.

بیماریهاییکهتوسطدستهافاشمیشوند
هر مسئله ای در ظاهر اندام ها می تواند نشانگر مسئله ای در درون باشد. امروز می خواهیم 
در خصوص دست ها و اسراری از برخی بیماری ها که فاش می کنند صحبت کنیم. باید بدانید 
که از طول انگشت ها تا قدرت مشت کردن دست ها می تواند نشان دهنده مشکلاتی در درون 
ما باشد. در این جهان همه چیز به هم مرتبط است، مانند حلقه های زنجیر. هر پدیده ای روی 
دیگری تاثیر می گذارد و از آن تاثیر می بیند. همان که گفته می شود جهان گرد است. همه 
چیز در یک نقطه تلاقی به هم می رسند.  بدن ما هم جزو کوچکی از این جهان هستی است. 
در داخل بدن ما نیز همین واقعیت در جریان است، یعنی رنگ رخساره خبر می دهد از سر 
درون. حتما شنیده اید که رنگ پریده ها احتمالا کم خونی دارند. یا اینکه رنگ زبان، خشکی 
پوست و دیگر علائم بدن هر یک خبر از وجود اشکالی در درون بدن می دهند.  درست است. 
ظاهر و باطن ما به هم مرتبط است. هر مسئله ای در ظاهر اندام ها می تواند نشانگر مسئله ای 
در درون باشد. امروز می خواهیم در خصوص دست ها و اسراری از برخی بیماری ها که فاش 
می کنند صحبت کنیم. باید بدانید که از طول انگشت ها تا قدرت مشت کردن دست می تواند 

نشان دهنده مسائلی در درون مان باشد.
طول انگشت ها می تواند علامتی برای بر ملا کردن احتمال ابتلا به آرتریت باشد

خانم هایی که طول انگشت انگشتری حلقه شان بلندتر از طول انگشت اشاره شان هست 
)این مسئله معمولا در مردها دیده می شود(، دو برابر بیشتر در معرض ابتلا به آرتریت یا 
همان آرتروز زانو قرار می گیرند.  ممکن است تعریق و مرطوب بودن کف دست ها با یائسگی 
و مشکلات غده تیروئید در ارتباط باشد. این گفته نتیجه پژوهشی است که در مجله علمی 
Arthritis & Rheumatology به چاپ رسیده است. دلیل این تفاوت ناشی از میزان بیشتر 
استروژن در بدن است. این ویژگی جسمی با علاقه و تمایل هر دو جنس به ورزش نیز ارتباط 
دارد.  باید بدانید آقایانی که طول انگشت انگشتری شان بلندتر از حد طبیعی است، قدرت 
باروری بالایی دارند. از سوی دیگر در معرض خطر ابتلا به سرطان پروستات قرار دارند. البته 

یادتان باشد که ابتلا به هر نوع بیماری به عوامل متعدد دیگری نیز بستگی دارد.
دست های لرزان علامت خطر ابتلا به پارکینسون

وقتی دست ها بی اختیار شروع به لرزیدن می کنند ممکن است نشان دهنده برخی 
اشکالات پیش پا افتاده مانند مصرف بیش از اندازه کافئین یا عوارض جانبی برخی داروهای 
ضد آسم یا ضدافسردگی باشد.  با این حال اگر متوجه شده اید دست هایتان می لرزند، بهتر 
است به پزشک مراجعه کنید. لرزش یک دست می تواند جز علائم اولیه ابتلا به پارکینسون 

باشد. در این صورت بیماری باعث می شود که بدن دچار لرزش غیرقابل کنترل شود.
رنگ ناخن ها می تواند خبر از ابتلا به بیماری کبدی دهد

زمانی که محققان هندی ۱۰۰ بیمار مبتلا به بیماری های مزمن کبدی را مورد بررسی قرار 
دادند، متوجه شدند رنگ ناخن های ۳۶ درصد آنها از نیمه سفید است. در واقع پایه ناخن های 
این افراد رنگ سفید و سر ناخن ها به رنگ قهوه ای بود. این وضعیت ناخن ها می تواند به 
دلیل افزایش تجمع برخی هورمون ها و همچنین به دلیل کم خونی مزمن باشد که دو ویژگی 
خاص بیماری های کبدی هستند.  اگر شما هم با چنین وضعیتی مواجه هستید یا اینکه ترک 
ها و شیارهای عمودی و تیره در قاعده ناخن هایتان شکل گرفته است، حتما به پزشک مراجعه 

کنید. این مسئله نیز می تواند نشان دهنده ملانوم )نوعی سرطان پوست( باشد.
قدرت گیرایی دست، نشان دهنده سلامت قلب

دستی که قدرت گیرایی کمی دارد، می تواند خبر از بروز سکته مغزی بدهد. نتایج پژوهشی 
که روی نزدیک به ۱۴۰ هزار فرد بزرگسال در ۱7 کشور جهان انجام شده و در مجله علمی 
انگلیسی زبان The Lancet  به چاپ رسیده نشان می دهد که فقدان قدرت گیرایی در دست 
ها می تواند نشانگر خطر بالای سکته مغزی باشد. گیرایی دست ها حتی می تواند علامت 
بهتری از فشار خون بالا برای تشخیص خطر بروز سکته مغزی باشد.  محققان عقیده دارند 
که قدرت گیرایی دست نشان دهنده قدرت عضلات تمام بدن و وضعیت سلامتی آن است. 
آنها توصیه می کنند که همه مردم ورزش را در برنامه زندگی شان بگنجانند تا قدرت جسمی 
کل بدنشان بالا برود. یادتان باشد که ورزش های هوازی باعث کاهش خطر بیماری های 

قلبی می شوند.
دست های مرطوب نشان دهنده هایپرهیدروز

ممکن است تعریق و مرطوب بودن کف دست ها با یائسگی و مشکلات غده تیروئید در 
ارتباط باشد. اما این مسئله می تواند از هایپرهیدروز یا تعریق غیرطبیعی ناشی شود. در این 
صورت غدد مولد عرق بیش از اندازه فعال می شوند و در نتیجه عرق بدن بیش از نیاز آن 
تولید می شود.  اکثر افرادی که در چنین شرایطی هستند، صرفا یک یا دو قسمت از بدن شان 
دچار تعریق می شود. در واقع این مشکل بیشتر زیر بغل ها، کف دست ها و پاها را درگیر می 

کند. به پزشک مراجعه کنید. مصرف داروهای ضدتعریق باعث کاهش ترشح عرق می شود.
اثر انگشت فاش کننده فشار خون بالا

محققان انگلیسی روی ۱۳9 اثر انگشت بررسی هایی انجام دادند. آنها مشاهده کردند افرادی 
که اثر انگشت یک تا چند انگشت شان حلقوی است یک نقطه مشترک دارند. این افراد بیشتر 

در معرض پرفشاری خون قرار می گیرند. 
مارپیچ های زیاد روی نوک انگشت می تواند علامت مشکلی در رشد جنین در برخی از 

مراحل بارداری باشد. مسئله ای که در آینده روی فشار خون تاثیر می گذارد.

ویتامینCبخوریدتاعفونتادرارنگیرید
 دو سال است که ازدواج کرده ام و در این دو سال چند مرتبه دچار عفونت ادراری شده ام 
که همراه با سوزش و تکرر ادرار است. لطفا رژیم غذایی را معرفی کنید که در درمان این 

بیماری موثر باشد؟
مهم ترین توصیه های تغذیه ای که در این رابطه می توان به آن ها اشاره نمود، عبارت 
هستند از: در طول روز، زیاد مایعات بنوشید. از مصرف نوشیدنی های شیرین و آب میوه 
های شیرین شده پرهیز کنید. میزان توصیه شده ۶ تا ۸ لیوان آب تصفیه شده در روز است.

 مواد غذایی حاوی فیبر مثل لوبیا، جو، ریشه ی سبزیجات مثل سیب زمینی و دانه پسیلیوم 
را بیشتر مصرف کنید. مواد غذایی حاوی آنتی اکسیدان مثل میوه هایی چون زغال اخته، 
گیلاس، تمشک و سبزیجاتی مانند کدو حلوایی و گوجه فرنگی را بیشتر مصرف کنید. آنزیم 
موجود در آناناس به نام بروملان امتحان شده و نتیجه خوبی در مورد بهبود عفونت های 
ادراری نشان داده است.عملکرد ضد التهابی این میوه خوشمزه علائم عفونت را در مقایسه با 

روش های دیگر؛ به صورت موثرتری تخفیف داده است.
در صورتی که آناناس دوست ندارید، این  زرشک جایگزین خوبیست که می توانید به غذای 
خود اضافه کنید. به هر فرمی که باشند این ماده غذایی با محتوای ضد التهابی و آنتی اکسیدان 
های خود انتخاب خوبی برای از بین بردن میکربهاست. گوشت قرمز را کمتر استفاده کنید و 

بیشتر از ماهی ها، سویا و لوبیاها به عنوان منبع پروتئین مصرف کنید.
از مصرف زیاد مواد غذایی تصفیه شده مانند نان سفید، پاستا و به ویژه شکر اجتناب کنید.

 روغن های پخت و پز سالم مثل روغن زیتون یا روغن سبزیجات را مصرف نمایید.
 مصرف اسیدهای چرب ترانس را در رژیم غذایی خود کاهش دهید یا در صورت امکان 
آن ها را حذف کنید؛ این نوع اسیدهای چرب معمولا در مواد غذایی پخته شده در صنایع 
غذایی مثل کلوچه ها، کراکرها، سیب زمینی سرخ کرده، مواد غذایی فرآوری شده و مارگارین، 

وجود دارند. 
 از مصرف قهوه و سایر محرک ها مانند الکل و تنباکو پرهیز نمایید

 بسیاری از کسانی که با عفونت های ادراری درگیرند به تجربه دریافته اند که اثر سرکه سیب 
در کاهش شدت این آلودگی و افزایش فعالیت مناسب مثانه بسیار موثر است. برای اینکار ۲ 
تا ۳ قاشق غذاخوری سرکه سیب را با یک لیوان بزرگ اب مخلوط کنید و میل کنید. برخی 
کمبودهای تغذیه ای نیز ممکن است زمینه ساز ایجاد عفونت مجاری ادراری باشند، به همین 
دلیل، دریافت این ریز مغذی ها به مقدار مورد نیاز و حتی به صورت مکمل می تواند کمک 
زیادی به بهبود بیماری نماید. ویتامین C رشد باکتری اشریشیاکلی را که مهم ترین عامل 
ایجاد عفونت مجاری ادراری است، مهار می کند. به علاوه مکمل یاری با ویتامین C، منجر به 

افزایش اسیدیته ادرار می گردد که محیطی ناامن برای رشد باکتری ها است.
 این مکمل های پیشنهادی شامل موارد زیر هستند:

 مصرف روزانه مولتی ویتامین شامل آنتی اکسیدان هایی چون ویتامین های C، A ، E و ب 
کمپلکس و ریز مغذی هایی چون منیزیم، کلسیم، روی و سلنیوم.

 مصرف روزانه ویتامین C یا منابع غذایی آن به عنوان یک آنتی اکسیدان و تقویت کننده 
سیستم ایمنی. ویتامین C رشد باکتری اشریشیاکلی را که مهم ترین عامل ایجاد عفونت 
مجاری ادراری است، مهار می کند. به علاوه مکمل یاری با ویتامین C، منجر به افزایش 
اسیدیته ادرار می گردد که محیطی ناامن برای رشد باکتری ها است؛ در تحقیقی در میان 
زنان بارداری که مکمل ویتامین C دریافت می کردند، نشان داده شد که ابتلا به عفونت 

مجاری ادراری در آن ها ۵۶ درصد کمتر از گروهی است که مکمل دریافت نکرده اند.
مصرف اسیدهای چرب امگا ۳ مثل روغن ماهی و یا کپسول امگا۳ که به کاهش التهاب 
کمک می کنند و سلامت عمومی را بهبود می بخشند هم مفید است. ماهی ها نیز منابع 
خوبی هستند.  مصرف روزانه اینوزیتول- ۶- فسفات به صورت مکمل یا از طریق منابع آن 
توصیه می شود. این ترکیب که همان اسید فیتیک نام دارد، در بسیاری از دانه ها و غلات و 

سبوس برنج یافت می شود و برای سلامت کلیه در این بیماری مفید است.
 مکمل پروبیوتیک حاوی لاکتوباسیلوس اسیدوفیلوس به صورت روزانه برای حفظ سلامت 
معده و روده و سیستم ایمنی توصیه می شود. شواهد علمی زیادی مبنی بر مصرف پروبیوتیک 
ها برای درمان مشکلات ادراری وجود دارد. عصاره ی گریپ فروت به دلیل خاصیت ضد 
باکتری، ضد قارچ و فعالیت ضد ویروسی مفید است. مصرف چای سبز به علت خاصیت آنتی 
آکسیدانی، ضد سرطانی و اثرات ایمنی توصیه می شود. عصاره ی قره قاط و زغال اخته به 
دلیل داشتن پروآنتوسیانیدین، پیوستن باکتری ها به بافت مثانه را مهار می کنند. نوشیدن آب 
قره قاط شیرین نشده به طور منظم به کاهش خطر عفونت مجاری ادراری کمک می کند، 
اما دقت داشته باشید که نوشیدن این عصاره ها عفونت ادراری را درمان نخواهد کرد. پس 
اگر دارای علایم عفونت ادراری هستید، باید به پزشک مراجعه کنید و آنتی بیوتیک دریافت 
نمایید.  سعی کنید مصرف آلرژن ها، نگه دارنده ها و افزودنی های غذایی را کاهش دهید.  
کاهش دریافت چربی در رژیم غذایی، سیستم ایمنی را تحریک می کند و به همین دلیل نیز 
در زمان عفونت حاد، کاهش دریافت چربی پیشنهاد می شود. به طور کلی مصرف مواد غذایی 
غنی از آنتی اکسیدان ها، ویتامین ها و فیبر رژیمی به علت توانایی آن ها در پیشگیری از 

عفونت مجاری ادراری، در زنانی که مستعد ابتلا به عفونت هستند توصیه می شود.
حداقل ۳۰ دقیقه فعالیت بدنی به مدت ۵ روز در هفته داشته باشید.

10دلیلبرایورزشکردنغیرازلاغری
حتی اگر یک هدف بسیار محکم هم داشته باشید، ولی گاهی ورزش کردن می تواند 
واقعا سخت باشد. پیدا کردن انگیزه برای ورزش کردن همیشه لازم نیست به قوی تر شدن 
یا لاغر شدن مربوط باشد. گاهی این ها می توانند هدف باشند و گاهی نه. دلایل زیاد 

دیگری وجود دارد که می تواند انگیزه شما برای ورزش کردن باشد.
شادترتان می کند

ارتباط بین ورزش و شادی موضوعی است که بسیار مفصل و دقیق مورد تحقیق قرار 
گرفته و نتایج آن هم بسیار مثبت و گویا بوده اند، مثلا این که فقط ۲۰ دقیقه ورزش می 
تواند روحیه شما را تا ۱۲ ساعت خوب و شاد نگه دارد. تمرینات هوازی و استقامتی هر 

دو برای روحیه مفید هستند.
اگر اندام متناسب داشته باشید، اعتماد بنفس تان بیشتر می شود

انجام تمرینات سخت می تواند اعتماد بنفس تان را واقعا بالا ببرد. پایبند بودن به روتین 
ورزشی تان حتی وقتی که حس می کنید ضرورت ندارد این حس را به شما می هد که 

می توانید دنیا را فتح کنید.
انرژی می گیرید

اگر معمولا احساس خستگی و بیحالی می کنید، ورزش دقیقا همان چیزی است که 
پزشک برای تان تجویز می کند. 

بهبود جریان خون در اثر ورزش، اکسیژن و موادمغذی را به عضلات می رساند و همین 
باعث تولید انرژی می شود. حتی ۲۰ دقیقه ورزش سبک یا متوسط در روز و سه بار در 

هفته می تواند احساس خستگی و خواب آلودگی تان را برطرف نماید.
استرس روزمره تان کمتر می شود

عرقی که هنگام ورزش می ریزید، ضد استرس است. ورزش هوازی مانع افزایش هورمون 
های استرس یعنی کورتیزول و آدرنالین می شود. ضمنا هورمون های آرامش بخش و 
شادی آور سروتونین و دوپامین  را افزایش می دهد. بنابراین ورزش کردن با فشاری که به 

بدن تان وارد می کند، ذهن تان را آرام می سازد.
می توانید اضطراب و افسردگی تان را کنترل کنید

وقتی که استرس، تنها مشکل موجود نباشد، ورزش می تواند معجزه کند. افرادی که 
اضطراب و افسردگی دارند می توانند از ورزش سود بسیار زیادی ببرند. ورزش منظم به 

اختلالات اضطرابی متعددی کمک می نماید، مانند اختلال هراس.
سیستم ایمنی تان را تقویت می کند

اگر به طور منظم و همیشه به ورزش پایبند باشید، می توانید با تقویت سیستم ایمنی، 
خودتان را در برابر هر نوع بیماری مقاوم کنید. پس حداقل برای دور ماندن از بیماری هم 

که شده، تنبلی را کنار بگذارید.
خواب تان بهتر می شود

آنهایی که حداقل ۱۵۰ دقیقه در هفته ورزش می کنند، خواب شان ۶۵ درصد باکیفیت 
تر از بقیه بوده و در طول روز هم انرژی بهتری دارند. حتما تائید می کنید که چیزی 
بهتر از یک خواب عمیق و باکیفیت شبانه نیست و این هدیه ای است که ورزش منظم 

به شما می دهد.
به بدن تان احترام می گذارید

فرقی نمی کند هدف تان چیست، بدون تردید ورزش کردن راهی است برای احترام 
گذاشتن به بدن تان.

باهوش تر می شوید
هر چند هیچ جادویی وجود ندارد که نابغه تان کند، اما تحقیقات فراوانی نشان داده اند 
که ورزش می تواند زیرک ترتان کند. ورزش کمک می کند بهتر تمرکز ذهنی کنید، 

حافظه تان را تقویت می کند و باعث می شود خلاقیت تان را بروز دهید.
غرورتان را بالا می برد

هیچ چیزی نمی تواند به حس غرور بعد از ورزش غلبه کند. مثل این است که در یک 
نبرد برنده شده باشید. انجام و تکمیل تمرینات ورزشی قطعا انگیزه ای است برای این 

که به خودتان ببالید، مخصوصا اگر از عهده یک تمرین سخت و چالش برانگیز بربیایید.

محققان دانشگاه میشیگان دریافتند انجام اسکن های "ید رادیواکتیو" پس از درمان 
سرطان تیروئید شانس بقای بیماران را بهبود نمی بخشد.

بیش از دو هزار و ۸۰۰ بیمار در آمریکا که در سال های ۱99۸ تا ۲۰۱۱ به سرطان 
تیروئید دچار شده بودند مورد بررسی قرار گرفتند.

پس از درمان، ۵7 درصد از بیماران برای حداقل یک بار تحت سونوگرافی و ۲۴ درصد 
اسکن با ید رادیو اکتیو قرار گرفته بودند. ۱۵ درصد از بیماران نیز برای شناسایی علائم عود 
بیماری تحت اسکن های PET قرار گرفتند. به گفته پزشکان، بیمارانی که تحت اسکن ها 
قرار گرفته بودند احتمال بیشتری برای درمان های بعدی نظیر عمل جراحی، درمان یون 
رادیواکتیو و یا رادیوتراپی قرار داشتند؛ هرچند این بیماران یا آن دسته از بیمارانی که اسکن 
نداشتند در معرض خطر مشابه ای برای مرگ قرار داشتند. در واقع محققان بر این باورند که 
این رویه نظارتی پس از  درمان خطر عود را نیز افزایش می دهد.بنابر این گزارش، زمانی که 
در بیمار، پیش آگهی های مناسبی دیده می شود دیگر نیاز به انواع خاصی از تصویر برداری 
نیست؛ هرچند برای برخی از بیماران، انجام تصویر برداری لازم است.یافته های این پژوهش 
نشان می دهد که اسکن های "ید رادیواکتیو" با افزایش شانس بقا در ارتباط بودند. این 
اسکن ها زمانی بهترین کارآیی را دارند که آزمایش های خونی نشان دهندۀ افزایش سطوح 

نشانگرهای تومور باشند.
 این پژوهش در مجله "BMJ" منتشر شده است.

تصور شارژ کردن بی سیم همیشه با یک پد شارژکننده خاص برای موبایل همراه است 
اما "شرکت Radient Micro-Tech" مدعی است که می توان تلفن همراه را توسط امواج 

خود آن شارژ کند.
 این شرکت به تازگی دو گواهی ثبت اختراع برای این فناوری دریافت کرده که انرژی 

را از امواج رادیویی تلف شده خود تلفن همراه برای شارژ کردن آن جمع آوری می کند.
اگرچه هنوز اطلاعات دقیقی در مورد چگونگی عملکرد این فناوری ارائه نشده، اما احتمالا 
این دستگاه، امواج فوق را از طریق آنتن موجود بر روی نمایشگر تلفن مهار می کند. به 
ادعای شرکت سازنده، این فناوری می تواند تا ۳۰ درصد عمر باتری را افزایش دهد تا مدت 

زمان بیشتری بتوان از تلفن همراه استفاده کرد.
این محصول هنوز در مرحله اولیه است و هنوز نمونه عملی از آن ارائه نشده است. 
شرکت "Radient " قصد دارد به جای طراحی دستگاه، مجوز این مفهوم را به سازندگان 

دستگاه های تلفن همراه بدهد.

نقشدوگانهاسکنهادرسرطانتیروئید

شارژتلفنهمراهباامواجرادیوییتلفشدهدستگاه

یک حسگر جدید زیستی توسط محققان آمریکایی تولید 
شده که می تواند به سادگی شرایطی همچون استرس، 

خستگی عضلانی و کم شدن آب بدن را تشخیص دهد.
این حسگر زیستی پوشیدنی بادوام از گنجینه اطلاعات 
پزشکی موجود در عرق انسان بهره می برد و این شرایط را از 

روی آن تشخیص می دهد.
به گفته محققان، زمانی که بدن انسان تحت تمرینات 
شدید است، عملکرد ماهیچه هوازی به بی هوازی تبدیل 
می شود. در این مرحله، ماده لاکتات با سرعت بیشتری 
نسبت به مصرف آن تولید می شود. اطلاع داشتن از میزان 
این ماده می تواند نشانگری برای شرایط مشکل زایی همچون 
استرس و کم شدن آب بدن یا حتی خستگی عضلانی باشد.

آنچه این تحقیق را از سایر انواع مشابه آن مجزا کرده، 

استفاده از فناوری زیستی کاملا سبز است.
محققان شرکت CFDRC با همکاری دانشگاه نیومکزیکو 
یک حسگر مبتنی بر آنزیم ساختند که نیروی آن توسط یک 

سلول سوختی زیستی تامین می شود و منبع انرژی ایمن و 
تجزیه پذیر را ارائه می کند.

محققان نیروی این سلول را با سوختی مبتنی بر گلوکز 
تامین کردند. این فناوری آنزیمی که در آن، آنزیم ها به 
ترکیب سوخت با اکسیژن و تولید انرژی می پردازند، در 
استفاده می شود که تشخیص  الکترود کاربردی حسگر 

لاکتات در عرق انسان را امکان پذیر می کند.
جنبه دیگر جدید این دستاورد، استفاده از فرآیندهای 
الکتروشیمیایی برای تشخیص دقیق یک ترکیب در واسط 

بسیار پیچیده ای مانند عرق است.
محققان معتقدند که این دستگاه می تواند به عنوان یک 
دستگاه کمکی ورزشی برای ارزیابی تغییرات لاکتات به شیوه 
مشابه بررسی سرعت ضربان قلب ورزشکاران استفاده شود.

رییس پژوهشکده زیست فناوری پژوهشگاه رویان جهاددانشگاهی با اشاره به موفقیت این 
پژوهشکده در شبیه سازی قوچ وحشی گفت: ادامه این مطالعات برای تکنیک های گونه های 

درحال انقراض نیازمند حمایت های بیشتر است.
دکتر محمدحسین نصر اصفهانی دلیل آغاز مطالعات شبیه سازی پژوهشگاه رویان 
بر روی گوسفند را مطالعه جهانی بر روی گوسفند دانست و گفت: برای شبیه سازی به 
سه عنصر »تخمک«، »سلول« و »رحم« نیاز است و حیواناتی که ما شبیه سازی کردیم، 
همانند حیوانات معمولی هستند. وی تولید حیوانات تراریخته را از جمله فعالیت های این 
پژوهشکده عنوان کرد و ادامه داد: این مطالعات بر روی بُز بوده که با اسامی »شنگول«، 
»منگول« و »حبه انگور« بوده و هم اکنون نسل چهارم حبه انگور نیز متولد شده است و 
در هلجرد )مجتمع تحقیقاتی جهاددانشگاهی( نگهداری می شود. رییس پژوهشکده زیست 
فناوری پژوهشگاه رویان تولد »مارال« قوچ شبیه سازی بین گونه ای را یکی از کارهای بزرگ 
این مرکز تحقیقاتی نام برد و گفت: به موضوع تولد این قوچ شبیه سازی شده در مجلات 
بین المللی از جمله »گاردین« پرداخته شده است. وی با بیان این که پس از انقلاب هیچ 
گزارشی در زمینه شبیه سازی قوچ قمیشلو )قوچ وحشی( منتشر نشده بود، اظهار کرد: اولین 
گزارش در این زمینه در ایران در مجله مهمWild life European  منتشر شد. به گفته 
این محقق در این گزارش اعلام شد که قوچ وحشی تولید شده از نظر کروموزمی شباهت 
بسیاری به قوچ اهلی دارد و برای شبیه سازی آن، سلول از قوچ وحشی و تخمک و رحم از 

میش اهلی گرفته شده است و در نهایت یک حیوان بین گونه ای به دنیا آورده شده است.
دکتر نصر اصفهانی شبیه سازی بین گونه ای را شبیه سازی دانست که یک گونه در رحم 
گونه دیگر به دنیا آمده است و گفت: در این روش 99درصد ژن گونه مورد نظر در هسته 

است و کمتر از یک درصد ژن نیز در میتوکندری قرار دارد؛ از این رو وقتی شبیه سازی بین 
گونه ای انجام می شود، میتوکندری از حیوان دهنده تخمک است.

وی از اهدای این قوچ شبیه سازی شده به باغ وحش اصفهان به عنوان »نماد تکنولوژی« 
خبر داد و اظهار کرد: این مطالعه در راستای احیای گونه های در حال انقراض بوده است 
و ادامه آن نیازمند حمایت های بیشتر است. عضو هیات علمی پژوهشگاه رویان با اشاره به 
کمبودهای موجود در زمینه ادامه این مطالعات در حوزه احیای گونه های در حال انقراض، 
توضیح داد: برای احیای گونه های خیلی نایاب بیش از همه نیاز به تخمدان داریم چرا که از 
تخمدان آنها نمی توان استفاده کرد. مثلا برای احیای "ببر" نیاز به تخمدان "ببر" داریم که 
موجود نیست؛ ولی می توانیم از تخمدان گربه سانان استفاده کنیم.  نصر اصفهانی نیاز بعدی 
در این زمینه را انتقال جنین به رحم گربه سانانی همچون »شیر« به عنوان نزدیکترین گونه ها 
به ببر دانست و یادآور شد: زمانی که از چنین پروژه هایی صحبت به میان می آید، انتظار 
ایجاد می کند و از سوی دیگر برای به ثمر رساندن این طرح ها به حمایت بیشتر نیاز داریم.

 وی عقیم سازی گربه ها و واگذاری تخمک آنها و در اختیار داشتن شیرهای نگهداری شده 
در باغ وحش را از راهکارهای توسعه این فناوری ذکر و تصریح کرد: این در حالی است که 
واقعا ما نمی دانیم سرانجام این پروژه چه می شود؛ ولی معتقدیم که هر چه انسان فکر می کند 
یک روزی قادر به انجام آن خواهد بود، همانطور که محققان با پیدا کردن جسد یک ماموت 

در یخ های سیبری درصدد هستند یک ماموت را شبیه سازی کنند.
 دکتر نصر اصفهانی اجرای پروژه تولید ارگان در حیوانات در پژوهشگاه رویان را طرحی 
دانست که ۲۰ سال قبل به عنوان داستان تخیلی علمی )science fiction( مطرح بوده و 

امروز به یک اتفاق عملی در دنیا تبدیل شده است.

سنسوریبرایتشخیصاسترسوخستگیعضلات

راهکاریبرایشبیهسازیگونههایدرحالانقراضحیاتوحش



اجتماعی 6

 امیرآبادی فراهانی  نماینده قم  هشدار داد:

وضعیتدریاچهنمکقمبحرانیاست
عضو هیات رئیسه مجلس با هشدار نسبت به وضعیت بحرانی دریاچه نمک قم، گفت: دریاچه 

نمک قم در حال تبدیل شدن به یک بحران زیست محیطی فرا منطقه ای است. 
احمد امیرآبادی فراهانی در گفت وگو با ملت، با بیان اینکه دریاچه نمک قم در حال تبدیل 
شدن به یک بحران زیست محیطی فرامنطقه ای است، تصریح کرد: ریزگردهای ناشی از 
خشکی این دریاچه نه تنها برای استان قم بلکه برای استان های همجوار مانند تهران، سمنان، 
مرکزی، اصفهان و حتی البرز بسیار خطر آفرین بوده و اگر هر چه سریع تر برای احیای آن 
چاره اندیشی نشود در آینده نزدیک ریزگردهای نمکی ناشی از آن وضعیت زندگی در این 
استان ها را بسیار سخت خواهد کرد. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی، با انتقاد از 
تشدید بحران ریزگردها در استان قم، یادآور شد: متاسفانه وضعیت هوای قم به دلیل بحران 
ریزگردهای ناشی از خشکی دریاچه نمک بسیار نامطلوب بوده به طوری که در برخی روزها 

ریزگردها حتی بالاتر از حد استاندارد و در وضعیت هشدار قرار گرفته است.
عدم مدیریت منابع آب و حق آبه های زیست محیطی 

این نماینده مردم در مجلس دهم، با انتقاد از اینکه عدم مدیریت منابع آب و حق آبه های 
زیست محیطی سبب بروز ریزگردها در استان قم شده است، افزود: متاسفانه حفر چاه های 
غیرمجاز و بهره برداری بی رویه از آب های زیرزمینی و منابع آبی به خشکی دریاچه نمک 
دامن زده بنابراین به صورت جدی نیاز است مسئولان نهایت اهتمام خود را در راستای 

مدیریت منابع آب و اختصاص حق آبه این دریاچه برای احیای آن داشته باشند.
امیرآبادی فراهانی با بیان اینکه تاکنون هیچ گونه اقدام عملی مناسبی از سوی دولت برای 
بهبود وضعیت دریاچه نمک قم صورت نگرفته، ادامه داد: بارها این مساله را در جلسات 
مختلف استانی و همچنین مجلس شورای اسلامی به ریاست سازمان حفاظت محیط زیست 
متذکر و حتی در این باره نامه های متعددی خدمت ایشان ارسال کردم که در نهایت ایشان 
قول داد کمیته ای برای پیگیری وضعیت این دریاچه تشکیل دهد ولی متاسفانه نه تنها هیچ 
گونه اقدام عملی برای احیای این دریاچه صورت نگرفت بلکه تشکیل کمیته مذکور هم در 

حد شعار باقی ماند.
لزوم احیای دریاچه پیش از گسترش بحران ریزگردهای نمکی 

وی بر  لزوم احیای دریاچه نمک قم پیش از گسترش بحران ریزگردهای نمکی، تاکید کرد 
و گفت: دولت باید نهایت اهتمام خود را در راستای بهبود این دریاچه به کار برد زیرا تبعات 
ناشی از خشکی این دریاچه در آینده نزدیک تمامی استان های مرکزی کشور را درگیر 
خواهد کرد. نماینده  مردم قم در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه بحران دریاچه نمک 
قم بیشتر از دریاچه ارومیه است، تصریح کرد: اگر مساله دریاچه ارومیه برای یک الی دو 
استان خطرآفرین بود ولی تبعات ناشی از خشکی این دریاچه تمامی مناطق مرکزی کشور 
را تحت الشعاع قرار خواهد داد بنابراین انتظار داریم همانگونه که دولت اقدامات موثری 
برای احیای دریاچه ارومیه انجام داده پیش از آنکه خشکی این دریاچه به بحرانی جدی و 
فرامنطقه ای تبدیل شود اقدامات عملی و اصولی مناسبی را هم برای بهبود وضعیت دریاچه 
نمک  به کار برد. عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی، با هشدار نسبت به خالی شدن 
روستاهای اطراف دریاچه نمک از سکنه، تصریح کرد: متاسفانه ساکنان برخی از روستاها به 
دلیل تبعات ناشی از خشکی این دریاچه و تشدید ریزگردها در حال مهاجرت هستند در 
حالی که مهاجرت روستاییان تبعات اجتماعی و اقتصادی زیادی را مانند حاشیه نشینی به 
همراه خواهد داشت بنابراین دولت باید برای جلوگیری از مهاجرت روستاییان هر چه سریع 

تر نسبت به احیای دریاچه نمک تدابیر لازم را اتخاذ نماید.

طی سه ماهه نخست امسال  صورت گرفت :

افزایش100درصدیحضورسرمایهگذاراندر
شهركهایصنعتیاستانقم

مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی استان قم؛ از افزایش صد درصدی حضور سرمایه گذاران 
و متقاضیان استقرار درشهرکهای صنعتی استان قم طی سه ماهه نخست امسال خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شرکت شهرکهای صنعتی استان قم؛ مهندس امیر طیبی نژاد در 
حاشیه بازدید از واحدهای صنعتی شهرك صنعتی شکوهیه با اعلام این خبر اظهارداشت: 
خوشبختانه شهرك ها و نواحی صنعتی استان قم با توجه به شرایط منحصر به فرد و ایده 
آل خود همواره مورد توجه و استقبال سرمایه گذاران بوده است. وی با اشاره به ظرفیت ها و 
زیرساخت های شهرك ها و نواحی صنعتی قم بیان داشت: این شرکت طی سالیان گذشته 
با اقدامات عمرانی و خدماتی خود کوشیده است تا با کمترین امکانات و اعتبارات بیشترین 
حجم تامین زیرساختی را ایجاد کند. مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی قم وضعیت 
موجود را مورد تایید و ایده آل این شرکت ندانست و توضیح داد: علی رغم تمام تلاشهای 
صورت گرفته ولی معتقدیم نیازها ی واحدهای صنعتی بیش از توان مالی و اعتباری این 
شرکت است و برای تامین زیرساخت شهرك های صنعتی نیازمند حمایت سایر دستگاه های 
استان هستیم. وی در ادامه به توجه و استقبال سرمایه گذاران و متقاضیان برای حضور در 
شهرکها و نواحی صنعتی استان اشاره کرد و خاطرنشان ساخت:  در سه ماهه نخست سال 
جاری ۲۰ قرارداد توسط سرمایه گذاران با این شرکت منعقد گردیده است که بیشترین 
این قراردادها برای حضور در نواحی صنعتی قم بوده است. طیبی نژاد توضیح داد: در مدت 
مشابه سال قبل این رقم ۱۱ واحد صنعتی بود که شاهد رشد ۱۰۰ درصدی آن در سال 9۵ 
هستیم. وی با تاکید و یاد آوری مجدد به ظرفیت های استان قم در بخش جذب سرمایه 
گذاری صنعتی، از تمام دستگاه ها و دلسوزان استان خواست تا با حمایت های خود از شرکت 
شهرکهای صنعتی و واحدهای تولیدی و صنایع کوچك و متوسط، اجازه ندهند این فرصت 

بدست آمده و اعتماد بخش خصوصی برای حضور در استان قم از بین برود.

مسئول بسیج جامعه زنان استان قم:

مشخصات132بانویشهیدهوایثارگرقم
جمعآوریشد

مسئول بسیج جامعه زنان سپاه استان قم از شناسایی مشخصات ۱۳۲ بانوی شهیده و 
ایثارگر استان در قالب پروژه تاریخ شفاهی و تبیین "نقش زنان در انقلاب اسلامی و دفاع 

مقدس" خبر داد.
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، لیلا حیدری، با اشاره به اهمیت ثبت آثار و اسناد 
دفاع مقدس گفت: ضرورت دارد برای حفظ تاریخ ماندگار و میراث ارزشمند امام عظیم الشان 
و همچنین در عمل به رهنمود مقام معظم رهبری مبنی بر ثبت گنجینه ذی قیمت دفاع 
مقدس و جلوگیری از تحریف و فراموشی آن، نهایت تلاش و همت خود را به کار گیریم.وی 
افزود: در این راستا پروژه ابلاغی تبیین "نقش زنان در انقلاب اسلامی و دفاع مقدس" با هدف 
شناسایی و معرفی نقش بانوان در دوران طلایی انقلاب و هشت سال دفاع مقدس تعریف 
شده است.مسئول بسیج جامعه زنان سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( با اشاره به جزئیات پروژه 
گفت: بررسی نقش زنان از آغاز قیام در خرداد ۴۲ تا پیروزی انقلاب اسلامی در بهمن ۵7، 
تبیین نقش بانوان استان های مختلف کشور در دفاع مقدس، نقش آفرینی زنان در سپاه، 
بسیج، ارتش، ناجا و جهاد سازندگی و همچنین نقش زنان در بهداری رزم و جنگ نوین، 
از بخش های پروژه مذکور می باشد.وی در ادامه معرفی زنان شهیده، جانباز و جاویدالاثر، 
بررسی تاثیر جنایات جنگی بر زنان و کودکان و معرفی نقش آزادگان زن و نیز موضوع زنان 
و ولایت در انقلاب اسلامی و دفاع مقدس را از دیگر بخش های پروژه خواند.حیدری با اشاره 
به اینکه شناسایی، معرفی و جمع آوری اسناد و آثار شهداء و آزادگان زن جهت ثبت در 
سازمان موزه ملی کشور بخش مهمی از »پروژه نقش زنان در انقلاب اسلامی و دفاع مقدس« 
می باشد، افزود: دبیرخانه پروژه چند ماهی است که با مسئولیت خانم الیاسی در سازمان 
بسیج جامعه زنان استان راه اندازی گردیده و تاکنون اسناد و اطلاعات مربوط به ۱۳۲ بانوی 
شهیده، ایثارگر، مفقودالاثر و رزمنده استان قم جمع آوری شده است.وی خاطرنشان ساخت: 
در حال حاضر تاریخ شفاهی دفاع مقدس به صورت مصاحبه با زنان رزمنده و جانباز فعال 
در عرصه های پشتیبانی و امدادگری ۸ سال دفاع مقدس در حال انجام است و در این راستا 
کتاب "تاریخ شفاهی مبارزات سیاسی زنان مسلمان از سال ۴۲ تا ۵7 نیز تهیه شده و به 

تائید موزه ملی رسیده است.

مدیرکل میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگری قم: 

70درصدتختهایاقامتیقم
دراختیارتوریستهایخارجیاست

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم گفت: 7۰ درصد تخت های اقامتی 
این استان در اختیار توریست های خارجی می باشد. 

عیسی رضایی ، با اشاره به اینکه استان قم حدود ۱۰ هزار تخت اقامتی دارد، افزود:سالانه 
پنج میلیون و ۵۰۰ نفر توریست و مسافر از کشورهای مختلف وارد ایران می شوند که بیش 
از نیمی از آنان زیارت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( را در برنامه خود دارند. وی 
با اشاره به اینکه حضور توریست درقم گردش اقتصادی استان را رونق می بخشند گفت: 
گردشگری به عنوان بزرگترین و متنوع ترین صنعت در دنیا به شمار می رود چرا که این 
صنعت به عنوان منبع اصلی در آمد ، اشتغال، رشد بخش خصوصی و توسعه ساختارهای 
زیر بنایی به حساب می رود. رضایی ادامه داد:صنعت گردشگری به عنوان یک بخش فعال 
اقتصادی می تواند عامل گسترش اشتغال شده که به تبع آن درآمد اقتصادی نیز افزایش 
پیدا می کند. وی بیان داشت: ورود جهانگردان نیازمند ارائه خدماتی از جمله اقامتی، رفاهی 
و تفریحی و فروش صنایع محلی و دستی و تولیدات داخلی است که به نوع خود می تواند 
فرهنگ و مذهب کشورمان را در کشورهای دیگر ترویج دهد. وی با اشاره به اینکه باید از 
ظرفیت طلاب غیر ایرانی برای معرفی اماکن زیارتی و گردشگری استان بهره ببریم گفت: 
در این استان از ملیت های مختلف مشغول به تحصیل در حوزه های علمیه هستند که هر 
کدام به عنوان مبلغان و سفیرانی هستند که می توانند درکنار ترویج فرهنگ مذهبی ایران 

در کشورشان، زمینه حضور گردشگران را در این استان فراهم سازند.

به  اولیا  اعتراض دانش آموزان و  افزایش  به دنبال   
کمیسیون  اعضای  تحصیلی"  "هدایت  طرح  اجرای 
آموزش و تحقیقات مجلس با وزیر و معاونان آموزش 
انتقادهای مردم و  انتقال  با  و  و پرورش دیدار کرده 
اعضای کمیسیون، پرسش و پاسخ های متعددی دراین 

خصوص مطرح کردند.
هم افزایی به منظور آگاه سازی و آشنایی مردم با طرح 
"طرح هدایت تحصیلی"، ضرورت های آن برای جامعه، 
اصرار بیش از حد دانش آموز و اولیا برای ادامه تحصیل 
در یک رشته که آینده شغلی مشخصی ندارد و نحوه 
نادرست اجرای طرح از جمله مباحثی است که باید به 
آن توجه است درحالی که باید با اعمال برنامه هایی مانع 
از روبه رو شدن کشور با بحران کارآفرینی و معضلات 
اجتماعی ناشی از بیکاری شد، هرچند رسانه ها در ایجاد 
این بصیرت عمومی و تغییر نگاه خانواده ها به رشته های 
تحصیلی و تاثیر آن در آینده فرزندان شان نقش موثری 

دارند.
رییس  زاهدی؛  محمدمهدی  منظور  همین  به 
کمیسیون آموزش وتحقیقات، علیرضا سلیمی عضو 
هیأت رییسه و محمد بیرانوندی؛ رییس کمیته آموزش 
و پرورش این کمیسیون به توضیح و تشریح مباحثی 
در رابطه با طرح و دلایل موافقت و مخالفت خود با آن 
پرداختند، که در این بین، سلیمی ایراد اصلی را، "نحوه 

اجرای طرح هدایت تحصیلی" دانست.
تأثیر 35 درصدی نمرات دروس تخصصی در 

انتخاب رشته 
محمد بیرانوندی در این خصوص توضیح داد: برای 
جلب رضایت مردم از یک سو و برقراری توازن تحصیل 
دانش آموزان در رشته های مختلف تحصیلی تلاش هایی 
صورت گرفته است. در حالی که  طبق مصوبه  "شورای 
عالی آموزش و پرورش" سقف امتیازبندی صورت گرفته 
برای این هدایت تحصیلی از۱۰۰ است که ۱۰ امتیاز 

به دانش آموز و ۵ امتیاز به خانواده و ۳۵ درصد هم به 
نمرات دروس تخصصی هر درس تعلق می گیرد.

نماینده مردم خرم آباد در مجلس ادامه داد: طبق سند 
تحول بنیادین در انتهای برنامه پنجم توسعه باید تعداد 
مشخصی از دانش آموزان به رشته های نظری و تعدادی 
دیگر به رشته های فنی هدایت شده باشند چراکه بازار 
کار رشته های نظری همچون تجربی و ریاضی تقریبا 

اشباع شده است.
که می گویند چرا  انتقادها  برخی  به  اشاره  با  وی 
یک نفر با معدل ۱۵ در یک منطقه بتواند در رشته 
تجربی درس بخواند اما فردی در منطقه دیگر با معدل 
۱۸ نتواند در همان رشته تحصیل کند، توضیح داد: 
اولویت های اول، دوم و سوم و... برای رشته تحصیلی 
هر دانش آموز مشخص شده است و اگر یک دانش آموز 
به ادامه تحصیل در رشته ای که مثلا اولویت سوم آن 
محسوب می شود اصرار ورزد، می تواند پس از ثبت نام 
کامل دانش آموزان دارای اولویت نخست، در مدارس 
منطقه خود ثبت نام کند ولی اگر ظرفیت تکمیل شده 
باشد، اجازه دارد در منطقه دیگر که هنوز برای اولویت 
سوم یا رشته مورد علاقه او  ظرفیت دارد، ثبت نام کند.  
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس همچنین 
تاکید کرد: نمرات دروس تخصصی مانند زیست، فیزیک 
و عربی در انتخاب اولویت اول رشته ای دانش آموزان 

بسیار تاثیر دارد و تنها معدل کل شرط نیست.  
  افُت تحصیلی دانش آموزان با اجرای اجباری 

طرح هدایت تحصیلی 
عضو هیأت رییسه کمیسیون آموزش  و تحقیقات 
مجلس با انتقاد از اجرای اجباری طرح هدایت تحصیلی 
دانش آموزان، نتیجه این طرح تحمیلی را افُت تحصیلی 

دانش آموزان در آینده ای نزدیک دانست.
همچنین علیرضا سلیمی در گفت وگو با خانه ملت 
ضمن انتقاد از اجرای اجباری طرح هدایت تحصیلی 

در  پرورش  و  آموزش  وزارت  توسط  آموزان  دانش 
آستانه آغاز سال تحصیلی جدید، گفت: موضوع هدایت 
تحصیلی باید در حد توصیه برای دانش آموزان باشد و 

اجبار در اجرای این طرح موثر نیست.
نماینده مردم محلات و دلیجان در مجلس شورای 
هدایت  کار طرح  و  ساز  در  شفافیت  ایجاد  اسلامی 
تحصیلی دانش آموزان توسط وزارت آموزش و پرورش 
را ضروری دانست و اظهارکرد: به طور حتم دانش آموزان 

در آینده ای نزدیک دچار افُت تحصیلی خواهند شد.
تحقق اهداف قانون برنامه پنجم توسعه 

نیازمند فرهنگ سازی است
وی با بیان اینکه دانش آموزان باید از حق انتخاب 
و آزادی عمل در انتخاب رشته های مورد علاقه خود 
ادامه داد: صحبت های مطرح شده  باشند،  برخوردار 
مبنی بر اینکه در بند پنجم ماده ۱9 قانون برنامه پنجم 
توسعه، بر برنامه ریزی برای برقراری توازن بین تعداد 
دانش آموزان در رشته های مختلف تحصیلی متناسب با 
نیازهای جامعه تأکید شده مسئله درست است اما تحقق 

این امر نیازمند فرهنگ سازی است.
سلیمی با اشاره به اینکه در بند 7۶ سیاست های 
اقتصاد مقاومتی بر افزایش سهم آموزش های مهارتی در 
نظام آموزشی کشور تأکید شده است، افزود: باید توجه 
داشت که با آگاهی بخشی و اطلاع رسانی مناسب درمورد 
بازار کار رشته های مهارتی، می توان  و  آینده شغلی 

دانش آموزان را بدون اجبار به این سمت سوق داد.
نماینده مردم محلات و دلیجان در مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: هم اکنون موجی از اعتراضات 
والدین دانش آموزان درخصوص اجرای طرح هدایت 
تحصیلی توسط مسئولان عرصه آموزشی ایجاد شده 

است و نیازمند پاسخگویی به موقع و درست است.
عضو هیأت رییسه کمیسیون آموزش  و تحقیقات 
مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: ایراد اصلی و 

اساسی نسبت به این طرح، نحوه اجرای طرح هدایت 
تحصیلی است و این سوال در ذهن ایجاد می شود که 
چرا وزارت آموزش و پرورش با تحمیل، اجبار و البته به 

طور عجولانه اجرا می شود.
هدایت تحصیلی ضرورتی اجتناب ناپذیر است

همچنین محمدمهدی زاهدی در گفت وگو با خانه 
ملت با اشاره به جلسه روز گذشته اعضای کمیسیون 
آموزش و تحقیقات مجلس با وزیر آموزش و پرورش 
درخصوص بررسی طرح »هدایت تحصیلی«، توضیح 
داد: انتقادهای مردم و اعضای کمیسیون کاملا شفاف 
انتقال و پس از پرسش و پاسخ، نتایج خوبی حاصل شد؛ 
براین اساس اجبار صددرصدی دانش آموزان به انتخاب 
رشته ای مشخص، اقدام درستی تشخیص داده نشد به 
همین دلیل مشاوران باید توجیه شوند تا فعال تر عمل 
کنند و هدایت تحصیلی در یک پروسه زمانی یعنی در 

سه سال نخست دبیرستان آغاز شود.
شورای  مجلس  در  راور  و  کرمان  مردم  نماینده 
اسلامی ادامه داد: طبق مصوبه ای "شورای عالی آموزش 
و پرورش" سقف امتیازبندی صورت گرفته برای این 
به  امتیاز  تنها ۱۰  از۱۰۰ است که  هدایت تحصیل 
دانش آموز و ۵ امتیاز به خانواده تعلق می گیرد اما مقرر 
شد با تجدیدنظر، سهم امتیاز دانش آموز و اولیا بیشتر 

شود.
وی با تاکید مجدد مبنی بر اینکه هدایت تحصیلی 
ضرورتی اجتناب ناپذیر است اما باید سهم دانش آموز و 
اولیا بیشتر شود، گفت: اگر نتوان هدایت تحصیلی را به 
درستی کنترل و اعمال کرد به یقین معضلات آموزش و 

پرورش بیشتر خواهد شد.
وسعت نظر و سعه صدر در بررسی اعتراض 

دانش آموزان
زاهدی با ابراز امیدواری از اینکه آموزش و پرورش 
سال های آینده در این زمینه با مسئولیت بیشتری 

منظور  به  شد؛  گرفته  تصمیم  گفت:  کند،  رفتار 
افرادی که  از تضعیف حق دانش آموزان،  جلوگیری 
نسبت به انتخاب رشته  اولویت اول شان اعتراض دارند 
به آموزش و پرورش منطقه مراجعه کرده تا در رابطه 
با اعتراض شان با وسعت نظر و سعه صدر تجدیدنظر 

صورت گیرد.
زاهدی ادامه داد: "وسعت نظر" در بررسی اعتراض ها 
به معنای اینکه همه اعتراض ها پاسخ داده شود نیست؛ 
چراکه باید از سیل عظیم متقاضیان رشته ای مانند 
تجربی کاسته شود و ایجاد چند کلاس اضافی برای یک 
رشته در مناطق پرمتقاضی نیز در راستای همان انعطاف 
مدنظر است که در ادامه اجرای طرح هدایت تحصیلی 

صورت می گیرد. 
هیچ اجباری برای تحصیل در مدارس 

غیرانتفاعی نیست
وی با باطل دانستن این انتقاد که وزارت آموزش و 
پرورش می خواهد با اجرای این طرح، دانش آموزان را 
به سمت مدارس غیرانتفاعی سوق دهد، گفت: عین 
این شکواییه از سوی نمایندگان به وزیر انتقال داده 
شد که وی پاسخ داد؛ ممکن است برای یک رشته که 
اولویت سوم دانش آموزی را دارد، در دبیرستان دولتی 
منطقه زندگی  او ظرفیت وجود نداشته باشد اما چنین 
ظرفیتی در مدارس غیرانتفاعی همان منطقه باشد که 
دانش آموز می تواند از این فرصت استفاده کند اما الزامی 

وجود ندارد.
رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس تاکید 
کرد: به هر حال ظرفیت کلاس های تجربی و ریاضی 
مدارس دولتی مشخص است و نمی توانند بیشتر از 

ظرفیت ثبت نام کنند.
کنترل، نظارت و هدایت در طرح هدایت 

تحصیلی
وی با بیان مثالی ادامه داد: کمبود معلم در رشته  
تجربی و مازاد معلم در رشته های کار و دانش و علوم 
انسانی تبدیل به بحران برای آموزش و پرورش شده، لذا 
باید کنترل، نظارت و هدایت در طرح هدایت تحصیلی 

توأمان باشد.
محتوای کتاب ها باید بتوانند شغل های مختلف 

را معرفی کنند
این نماینده مجلس همچنین افزود: همچنین مقرر 
شد محتوای کتاب ها نیز بتوانند شغل های مختلف 
را معرفی کنند تا خانواده ها و دانش آموزان با بصیرت 
اعضای  آنکه  ضمن  کنند  رشته  انتخاب  بیشتری 
کمیسیون آموزش و تحقیقات نیز بر انجام دقیق هدایت 

تحصیلی تاکید دارد.
وی با تأکید براینکه وضعیت گرایش به رشته های 
مختلف متوازن نیست، گفت: به عنوان مثال در کنکور 
سال جاری از هشتصد و۱۰هزار شرکت کننده ۵۱9 هزار 
فارغ التحصیل رشته تجربی بودند و اکنون متقاضیان 
رشته علوم تجربی تقریبا دو سوم کل دانش آموزان 

کشور هستند.
رییس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با تأکید 
براینکه خیل عظیم گرایش به رشته تجربی حتما برای 
آینده کشور مخاطره آمیز خواهد بود، تصریح کرد: علاوه 
بر ایجاد خیل عظیم بیکاران فارغ التحصیل در رشته 
تجربی در مابقی رشته ها همچون ریاضی -که باید افراد 
را در این رشته برای فعالیت در اقتصاد دانش  بنیان، 
شرکت های مرتبط و تحقق اقتصاد مقاومتی آماده کرد- 

نیز مشکل ایجاد می شود. 

از تکلیف سند تحول بنیادین آموزش و پرورش تا انتقاد و دل نگرانی دانش آموزان

اماواگرهایطرحهدایتتحصیلی

یکشنبه دهم مرداد ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4061

فرمانده انتظامی شهرستان ملارد خبرداد:

انهدامباندسارقانحرفهایدرملارد
فرمانده انتظامی شهرستان ملارد  از دستگیری اعضاء باند هفت نفره سارقان حرفه ای و کشف 
77 فقره سرقت خبر داد.   سرهنگ برزو همتی  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس 
گفت: در پی وقوع یک فقره سرقت مغازه در شهرستان ملارد و شکایت شهروندی دراین رابطه، 
بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران پلیس آگاهی قرار گرفت و با تحقیقات و اقدامات پلیسی، 
سارق سابقه داری را شناسایی و دستگیر کردند. سرهنگ همتی، خاطر نشان کرد: متهم در 
ابتدا منکر بزه انتسابی بود ولی پس از ارائه مدارک از سوی پلیس لب به سخن گشود و به 77 
فقره سرقت داخل خودرو، منزل و مغازه اعتراف کرد. وی، تصریح کرد:متهمان در بازجویی های 
تکمیلی به ۴۱ فقره سرقت منزل، ۱۸ فقره سرقت مغازه و ۱۸ فقره سرقت داخل خودرو و در 
مجموع به 77 فقره سرقت اعتراف کردند. این مقام انتظامی ادامه داد: متهم در اعترافات خود 
اذعان کرد که با همکاری شش نفر دیگر اقدام به سرقت می کرده و اموال مسروقه را به مالخر 
می فروخته که در دو عملیات جداگانه ، همدستان سارق و مالخر نیز دستگیر و به پلیس آگاهی 
انتقال داده شدند. سرهنگ همتی در پایان بیان داشت: متهمان پس از تشکیل پرونده جهت 

سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضائی شدند

جانشین فرمانده انتظامی استان هرمزگان  خبرداد:

کشف3میلیونو649هزارنخسیگارقاچاق
دربندرلنگه

جانشین فرمانده انتظامی استان هرمزگان از کشف سه میلیون و ۶۴9 هزار نخ سیگار خارجی 
قاچاق دپو شده به ارزش سه و نیم میلیارد ریال در شهرستان "بندر لنگه" خبر داد. سرهنگ 
علی اصغر خرم روی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، گفت: در راستای مقابله با 
پدیده شوم قاچاق و درپی دریافت خبری مبنی بر دپوی محموله سیگار قاچاق در اطراف یکی 
از روستاهای شهرستان "بندر لنگه"رمزگان ، پیگیری موضوع در دستور کار مأموران قرار گرفت. 
وی افزود:مأموران با انجام اقدامات فنی و اطلاعاتی محل دپو سیگار قاچاق را در بیابان های 
اطراف روستای " گزیر " شناسایی و و در بررسی از محل سه میلیون و ۶۴9 هزار نخ سیگار 
خارجی قاچاق و یک دستگاه موتورسیکلت کشف کردند. به گفته جانشین فرمانده انتظامی 
استان،ارزش ریالی این محموله سه و نیم میلیارد ریال برآورد شده است. سرهنگ خرم روی با 
تأکید بر اجرای مستمر طرح های پاکسازی نقاط آلوده به قاچاق در استان و قدردانی از همکاری 
خوب شهروندان با پلیس گفت: یکی از رسالت های نیروی انتظامی، برقراری نظم و امنیت 

عمومی است و پلیس با تمام توان و اقتدار در این راه گام برمی دارد.

فرمانده انتظامی شهرستان ممسنی :

محمولهدوچرخهقاچاقمیلیاردیبهمقصدنرسید
فرمانده انتظامی شهرستان ممسنی از توقیف یک دستگاه خودروی تریلر حامل دوچرخه های 
قاچاق به ارزش سه میلیارد در آن شهرستان خبر داد.  سرهنگ محمد عبادی نژاد در گفت و 
گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس،  گفت: مأموران دایره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهی 
شهرستان در راستای طرح مبارزه با قاچاق کالا و ارز، هنگام ایست بازرسی مقطعی و کنترل 
خودروهای عبوری به یک دستگاه خودروی تریلر مظنون و آن را متوقف کردند. وی ادامه داد: 
در بازرسی از خودرو ۳7۲ کارتن دوچرخه و قطعات آن به ارزش سه میلیارد ریال کشف شد. 
فرمانده انتظامی شهرستان ممسنی گفت: در این رابطه راننده خودرو دستگیر و با تشکیل پرونده 

به مراجع قضائی معرفی شد.

رییس پلیس آگاهی استان لرستان  خبرداد:

کشفکلاهبرداریمیلیاردیدرخرمآباد
رییس پلیس آگاهی استان لرستان ، از دستگیری جاعل و کشف یک فقره کلاهبرداری به 
ارزش دو میلیارد ریال در خرم آباد ، خبر داد.  سرهنگ  عباس نظری  گفت : در پی مراجعه 
یك شهروند به پلیس آگاهی استان و اعلام اینکه فردی کلاهبردار مقدار یك هزار متر مربع 
زمین مسکونی وی را با قولنامه جعلی به فرد دیگری فروخته است ، موضوع به صورت ویژه در 
دستور کار ماموران مبارزه با جعل و کلاهبرداری این پلیس قرار گرفت. وی در ادامه افزود : با 
تحقیقات به عمل آمده کلاهبردار شناسایی و دستگیر شد. رئیس پلیس آگاهی لرستان، اظهار 
داشت: متهم با ارائه ادله و مستندات پلیس به جرم خود اعتراف و اذعان کرد ، با تنظیم قولنامه 
و جعل امضاء و اثر انگشت مالك ، زمین را به فرد دیگری فروخته است. نظری گفت : با کشف 

کلاهبرداری دو میلیارد ریالی ، متهم همراه پرونده به مراجع قضائی معرفی شد.

رئیس پلیس آگاهی استان از انهدام باند سارقان منازل و دستگیری سه نفر از اعضای اصلی 
این باند در استان خبر داد. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ  احمد کرمی در تشریح این خبر اظهار 
داشت: در پی وقوع سرقت های متعدد و سریالی منازل در قم که منجر به بدبینی اذهان 
عمومی در سطح شهر شده بود، موضوع به صورت ویژه در دستور کار این پلیس قرار گرفت. 

وی افزود: ماموران با یکسری اقدامات پلیسی و اطلاعاتی در سطح گسترده پی بردند سارقان 
باندی سازمان یافته و متشکل از افراد حرفه ای و سابقه دار اهل یکی از استان های شمال غربی 
کشور بودند که پس از چند فقره سرقت منزل در نواحی مرفه نشین استان بلافاصله از شهر 

خارج و به استان خود عزیمت می کردند. 
سرهنگ کرمی ادامه داد: ماموران تلاش خود را برای شناسایی هویت سارقان،پاتوق و 
مخفیگاه احتمالی آنان در شهر قم در دستور کار قرار دادند که با بهره گیری از بانك های 
اطلاعاتی و بررسی پرینت ریز مکالمات خطوط متعدد به دست آمده از سارقان در هفته های 

اخیر تعداد چهار نفر از اعضای اصلی باند شناسایی شدند. 
رئیس پلیس آگاهی استان اضافه کرد: در تحقیقات میدانی و بررسی های اطلاعاتی صورت 
گرفته مشخص شد، مخفیگاه و پاتوق سارقان متعلق به منزل احدی از اعضای باند مذکور می 
باشد و نامبردگان پس از ورود به شهر قم از آن مکان برای طرح ریزی سرقت های خود و 

شناسایی محل های سرقت استفاده می کردند. 
وی اعلام داشت: کارآگاهان طی هفته های اخیر به صورت شبانه روزی در محل مورد نظر 
مستقر و با بهره گیری از توان پلیسی و انجام چندین روز عملیات تعقیب و مراقبت مشخص 
شد گروهی از باند سارقان مذکور اخیرا" در شهرستان قم حضور یافته و در محدوده های این 
شهر تردد دارند که با ادامه عملیات، خودروی پزو ۴۰۵ نقره ای سارقان مذکور شناسایی شد.  
سرهنگ کرمی خاطرنشان کرد: ماموران در نهایت به محض ورود سارقان به تور اطلاعاتی 
بلافاصله و در یک اقدامی غافلگیرانه ضمن توقیف خودری موصوف، سه نفر از اعضای اصلی باند 

را دستگیر و در بازرسی بدنی از آنان وسایلی از قبیل چاقوی ضامن دار،اسپری اشك آور و غیره 
کشف و نهایتاً متهمان به پلیس آگاهی استان اعزام شدند. 

رئیس پلیس راهور استان از توقیف ۴۳ دستگاه انواع وسیله 
نقلیه متخلف طی ۲۴ ساعته گذشته در استان خبر داد. 

به گزارش پایگاه خبری پلیس، سرهنگ  احمد پوربافرانی 
در تشریح این خبر گفت: تیم های گشت پلیس راهور قم 
هنگام روان سازی ترافیک و کنترل وسایل نفلیه عبوری، ۱۴ 
دستگاه خودرو و ۲9 دستگاه موتورسیکلت را به علت تخطی 
از قانون ،  داشتن دو تخلف همزمان و ایجاد آلودگی صوتی در 

سطح شهر توقیف کردند. 
این مقام انتظامی افزود: بر اساس ماده ۸ قانون رسیدگی به 
تخلفات رانندگی وسایل نقلیه موصوف روانه پارکینگ شدند. 
 رئیس پلیس راهور استان به رانندگان وسایل نقلیه در 
خصوص ایجاد آلودگی صوتی توصیه کرد: طبق بررسی های 

بعمل آمده افرادی که در مناطق مسکونی پر سر و صدا 
زندگی می کنند بر اثر بازتاب دفاعی بدن و ترشح هورمون 
های بازدارنده پس از شنیدن صدای ناهنجار فرد در معرض 
بیماری های قلبی، فشارخون، کم خوابی، اضطراب و دشواری 
تمرکز قرار می گیرند.  وی هشدار داد: طبق ماده ۱۶۳ آیین 
نامه راهنمایی و رانندگی نصب بوق های شیپوری، سوت بلبلی 
و به طور کلی هر نوع وسیله اخبار صوتی با صدای ناهنجار 
و غیرعادی و همچنین زدن بوق های ممتد یا غیر ضروری 
یا مکرر در محل هایی که این عمل به وسیله علامتی منع 
شده باشد ممنوع است.  سرهنگ پوربافرانی اضافه کرد: بوق 
خودرو وسیله نقلیه انتقام یا تلافی خطای دیگران نیست 
و نیز بوق زدن بی مورد احتمال عکس العمل نابجای فرد 

مقابل را فراهم می سازد.

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران از تصادف یک دستگاه اتوبوس 
مسافربری با خودرو تیبا در بزرگراه تهران-قم خبر داد و گفت: در این حادثه سه خانم از سرنشینان 
خودرو تیبا جان باختند.  سیدجلال ملکی افزود: ساعت ۲۳ دقیقه شامگاه  چهارشنبه شب 
گذشته برخورد یک دستگاه اتوبوس مسافربری با خودرو تیبا در مسیر شمال به جنوب بزرگراه 
تهران - قم بعد پنجاه کیلومتری عوارضی این بزرگراه، به سامانه اطلاع رسانی آتش نشانی شهر 
تهران اعلام شد.وی با بیان اینکه محل حادثه در حوزه استحفاظی آتش نشانی حسن آباد قرار 
داشت، گفت: به دلیل بزرگی حادثه دو ایستگاه آتش نشانی از شهر تهران هم به محل حادثه 
اعزام شدند.ملکی اظهار کرد: دراین حادثه یک دستگاه اتوبوس مسافربری به دلایل نامشخص با 
یک دستگاه خودرو سواری تیبا برخورد کرده بود. سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری تهران با بیان اینکه مصدومان حادثه پیش از رسیدن آتش نشانان توسط حاضران در 
صحنه از خودرو خارج شده بودند، خاطرنشان کرد: آتش نشانان سه خانم که در وضعیت وخیمی 
قرار داشتند را به عوامل اورژانس تحویل دادند. وی گفت: این سه خانم که ۱۴، ۲۶ و ۵۰ سال 
داشتند به دلیل شدت جراحات وارده جان باختند.وی تاکید کرد: علت اصلی وقوع این حادثه از 
سوی کارشناسان پلیس راهور در دست بررسی است.به گفته ملکی آتش نشان پس از بازگشایی 

مسیر و انتقال خودروها به محل امن، ساعت ۲۴ محل را ترک کردند.

رئیس پلیس آگاهي استان  قم خبرداد:

انهدامباندسارقانمنازلدرقم

رئیس پلیس راهور استان قم اعلام کرد :

توقیف43دستگاهانواعوسیلهنقلیهمتخلفدرقم

۳ زن در دم جان باختند

تصادفهولناكاتوبوسباتیبادربزرگراهتهران-قم






